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روی خط خبر

محمود لندی معاون بهره برداری شرکت فولاد 
خوزستان، در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی 
اظهار کرد: فولاد مردان یک بار دیگر ثابت کردند، 
دس��تیابی به تولید بیش��تر با توکل به خداوند و 

تلاش و کوشش امکان پذیر است.
لندی در ادامه گفت: سال ۱۳۹۹ از سوی مقام 
معظم رهبری به ن��ام »جهش تولید« نامگذاری 
ش��د؛ همین موضوع، انگیزه ای ف��ولاد مردان را 
ب��رای تولید بیش��تر و باکیفی��ت دوچندان کرد. 

درحالی  که شیوع ویروس کرونا باعث شد، برای 
حفظ س��لامت کارکنان، محدودیت هایی در نظر 
گرفته ش��ود، اما در همین ش��رایط،  توانس��تیم 
در چهارده��م فروردین م��اه ۱۳۹۹ ب��ه تولی��د 

۱۳۱۰۴تنُ دست پیدا کنیم. 
مع��اون بهره برداری ف��ولاد خوزس��تان،  ارتقا 
رک��ورد ماهانه تولی��د پس از 2س��ال را حاصل 
اف��زود:  و  دانس��ت  پ��ولادی کارکن��ان  اراده ی 
دس��تیابی به تولید ماهانه ۳۴۵ هزار و سیصد و 

پنجاه هش��ت تنُ در فروردین ماه ۱۳۹۹، مرهون 
تلاش و ایث��ار بی وقفه کارکن��ان و حمایت های 

خالصانه مدیرعامل است.
 این مقدار تولید، سالی پربار و موفقیت آمیز را 

برای شرکت فولاد خوزستان نوید می دهد.
لن��دی در پایان اظهار کرد: امیدوارم با حرکت 
در مس��یر راهبری ش��رکت و پیروی از منویات 
مقام معظ��م رهبری، بتوانیم به ش��عار »جهش 

تولید« جامه عمل بپوشانیم.

 در سال »جهش تولید« رکورد ماهانه 
تولید شمش فولاد خوزستان شکسته شد



نیاز ۴۳ میلیارد دلاری 
 تحقق »جهش تولید«  

در وزارت صنعت
معاونت طرح و برنام��ه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعلام کرده است که تحقق برنامه های 
جه��ش تولی��د در ای��ن وزارتخان��ه نیازمن��د 
۴۳میلی��ارد و ۳۰۰ میلی��ون دلار مناب��ع ارزی 

است.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت برای تحقق ش��عار س��ال ۴۰ برنامه در 

قالب 7محور طراحی کرده است.
در این پیوند، الزامات��ی برای تحقق اهداف و 
اجرای برنامه ها در نظر گرفته ش��ده که یکی از 
مهم ترین آنها تامین منابع ارزی مورد نیاز است.
برپایه این گ��زارش، تامین م��واد اولیه مورد 
نیاز بخش صنعت به ۱۳ میلیارد دلار، کالاهای 
واسطه ای ۶ میلیارد دلار، سی.کی.دی )قطعات 
منفصل��ه( ب��الای ۴۰ درص��د س��اخت داخل و 
تجهیزات به ۴میلیارد دلار، ماشین آلات صنعتی 
به ۴میلیارد دلار و س��ی.کی.دی زیر ۴۰درصد 
ساخت داخل و برخی کالاهای مصرفی اولویت 

دار به ۲.۵ میلیارد دلار منابع ارزی نیاز دارد.
همچنی��ن در بخش بازرگان��ی داخلی و برای 
تامین کالاهای اساس��ی ب��ه ۱۳.۳ میلیارد دلار 

ارز نیاز است.
ب��ه ای��ن ترتیب، مجم��وع نی��از ارزی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برای تحقق برنامه های 
جهش تولی��د، ۴۳ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار 

تخمین زده شده است.
 ب��ه گزارش ایرنا، توس��عه و تعمیق س��اخت 
داخ��ل )۱۱برنامه(، مدیریت واردات و توس��عه 
صادرات غیرنفت��ی )۵ برنامه(، توس��عه معادن 
و صنای��ع معدن��ی با تاکید بر نقش��ه راه معدن 
محص��ولات  و  فن��اوری  توس��عه  )۵برنام��ه(، 
و  ب��ازار  مدیری��ت  )۵برنام��ه(،  دانش بنی��ان 
س��اماندهی لجستیک تجاری )۵ برنامه(، بهبود 
فض��ای کس��ب و کار مرتبط ب��ا بخش صنعت، 
مع��دن و تجارت )۵ برنامه( و تامین منابع مالی 
و توس��عه س��رمایه گذاری )۴ برنامه(، 7 محور 
برنامه ه��ای وزارت صنع��ت برای تحقق ش��عار 

سال جاری است.

اقدامات پیشگیرانه 
مقابله با کرونا در مجتمع 

فولاد بافق
مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست مجتمع 
معدن��ی و صنعت آه��ن و فولاد باف��ق از انجام 
مجموعه اقدامات این ش��رکت در زمینه مقابله 

با ویروس کرونا خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی مجتمع فولاد بافق، 
ج��واد دلاور اظهار کرد: مجموعه اقدامات انجام 
ش��ده بر اس��اس ش��یوه نامه ابلاغی در مقابله با 
ش��یوع ویروس کرونا به منظور تأمین س��لامت 
کارکنان در این ش��رکت انجام ش��ده است. وی 
اف��زود: مهم ترین اقدامات انجام ش��ده ش��امل 
تبدی��ل وضعیت دس��تگاه ثب��ت ورود و خروج 
کارکنان از حالت اثرانگش��ت ب��ه چهره نگاری، 
اندازه گی��ری دمای بدن کارکن��ان و پیمانکاران 
و رانن��دگان قبل از ورود ب��ه کارخانه و هنگام 
کار با دس��تگاه تب س��نج، توزی��ع محلول های 
ضدعفونی، ماس��ک و دس��تکش بین واحدهای 
مختل��ف، ضدعفون��ی ک��ردن س��اختمان ها به 
صورت دوره ای، گندزدایی س��رویس های ایاب 
و ذهاب کارکن��ان، برگزاری جلس��ات آموزش 
۳دقیق��ه ای کارکن��ان درب��اره وی��روس کرونا 
ب��ا کمتری��ن تعداد تجم��ع، آم��وزش نیروهای 
خدمات��ی ب��رای گندزدایی، بس��تن رس��توران 
کارخان��ه و توزیع غذا در ظ��روف یک بارمصرف 
بی��ن کارکن��ان، نصب برچس��ب پلم��ب درب 
تریلره��ا به منظ��ور عدم پیاده ش��دن راننده ها 
و ع��دم ارتباط مس��تقیم با کارکن��ان، تعطیلی 
کارخان��ه از ۲۹ اس��فند لغای��ت ۱۶فروردی��ن، 
اج��رای ط��رح غربالگ��ری کارکن��ان مطابق با 
ش��روع ب��ه کار مجتمع در س��ال جدید )مورخ 
۱۶و۱7فروردین ۹۹(، توقف سانس های ورزشی، 
 گردهمایی های آموزشی و مراسم جشن در این 

شرکت می شود. 
 مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست مجتمع 
فولاد بافق گفت: اطلاع رس��انی راه های مقابله و 
پیشگیری این بیماری و شیوه های علمی انجام 
مراقب��ت فردی از طریق توزیع بروش��ور، نصب 
پوس��تر، پرتال داخلی و مبادی اطلاع رسانی به 

آگاهی همکاران و خانواده ایشان می رسد.
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مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: از یک هفته 
پایانی سال گذش��ته تمام بخش های غیر ضرور فولاد مبارکه 
را تعطی��ل کردی��م و عدد ۲۲ هزار نفر را به ۶ هزار نفر تقلیل 
دادی��م و به دلیل ۴۰ روز تاخیر به وجود آمده در تولید، تمام 
ظرفیت را برای حفظ و افزایش تولید در نظر گرفتیم و شیفت 
۱۲ س��اعته را به ۸ ساعت تغییر دادیم و رستوران ها و مراکز 
طبخ شرکت را نیز تعطیل کردیم تا از شیوع بیماری از طریق 

توزیع غذا نیز جلوگیری شود. 
کنترل های بس��یار ویژه ای که در ورود و خروج پرس��نل به 
عمل آمد، ضدعفونی تمامی خودروها در هنگام ورود و خروج 
و تب سنجی و کنترل دمای بدن کارکنان ازجمله دیگر تدابیر 

اتخاذ شده بوده اند.
به گ��زارش ایلنا، حمید رضا عظیمیان در گزارش زنده ارائه 
عملکرد ف��ولاد مبارکه به وزیر صم��ت در حضور معاون اول 
رئیس جمهوری به صورت ویدئو کنفرانس گفت: درحال حاضر 

از ۶۰۰۰ نف��ر از کارکنان م��ان آزمایش خون گرفته ش��ده و 
به تدری��ج از تمام��ی کارکنان آزمایش به عم��ل خواهد آمد. 
غربالگری از طریق تکمیل فرم و پاس��خ دهی به س��والات نیز 
از کارکنان انجام ش��ده است. در صورتی که در آزمایش خون 
پرس��نل فولاد مبارکه علائم مشکوکی پیدا شود آزمایش های 

تکمیلی از جمله آزمایش مخاط گرفته خواهد شد.

در ادام��ه، جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری در خلال 
ارائه گزارش عملکرد فولاد مبارکه از سوی عظیمیان به وزیر 
محت��رم صمت در حضور وی و معاونان وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت مطرح کرد: اگرچه امیدواری��م این بیماری هر چه 
زودتر از کشور ما دور شود؛ اما با این شرایط باید ببینیم مردم 
و بخش های مختلف تولیدی و اقتصادی کشور که می خواهند 
فعالی��ت و نیازه��ای ضروری م��ردم را تامی��ن کنند، چگونه 
می توانن��د هم زمان با وجود کرونا به فعالیت ادامه دهند. این 
که بنده با حساس��یت از مدیران عام��ل فولاد مبارکه و ایران 
خودرو به عنوان واحد های بزرگ تولیدی سوال کردم که شما 
با توجه به تعداد بالای کارکنان تان و ضرورت ادامه تولیدتان 
چ��ه تدابیری اندیش��یده اید به دلیل این اس��ت ک��ه به همه 
مدی��ران تولیدی تاکید مضاعف کنیم ک��ه صیانت و مراقبت 
از س��لامت کارگران همزمان با تولیدش��ان برای حفظ تعادل 
تولید کش��ور مورد توجه جدی قرار داش��ته باشد. وی ادامه 

داد: برای ما اهمیت داش��ت که بدانیم با توجه به اینکه فولاد 
مبارکه یک مرکز بزرگ صنعتی است و با توجه به تعداد بالای 
کارگ��ران و ضرورت حفظ تولید چه تدابیری اتخاذ ش��ده که 
در این شرایط ویژه به دلیل جلوگیری از شیوع بیماری کرونا 
برای تان مشکلی پیش نیامده است که پس از شنیدن گزارش 
اقدامات خوب انجام شده از آقای مهندس عظیمیان، جا دارد 
از ایش��ان و دیگر همکاران ش��ان در فولاد مبارکه تشکر کنم. 
جهانگیری افزود: مس��ئله دیگری که به نظر من درباره مقابله 
ب��ا کرونا و کاهش تبعات آن اولویت دارد، رس��یدگی فوری و 
اورژانسی به مواردی است که آس��یب پذیری بیشتری دارند. 
درباره بیماری کرونا هم ساده اندیشی نباید کرد و آن طور که 
پیداست برای این پدیده در جهان، فعلا راهکار قطعی علمی 
پیدا نش��ده اس��ت و اینکه فکر کنیم مث��لا یک ماه آینده این 
موضوع خاتمه پیدا خواهد کرد تصور درس��تی نیست و هنوز 

واکسن و داروی این بیماری تولید نشده است.

قائ��م مقام ایمیدرو گفت: این س��ازمان از ش��رکت ها برای 
تامین ماشین آلات معدنی حمایت می کند.

 به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران، عباس نعیمی در جلس��ه بررسی طرح 
تس��هیل تامین ماش��ین آلات بخش مع��دن و صنایع معدنی 
اظه��ار کرد: با توجه به توس��عه بخش معدن ت��ا افق ۱۴۰۴، 
پیش بینی می شود معادن کشور به حدود ۳ تا ۴ هزار دستگاه 

دامپتراک نیاز پیدا کند.
وی اف��زود: درحال حاض��ر، واردات ماش��ین آلات معدنی با 
قیمت فعلی ارز، برای فعالان معدنی توجیه اقتصادی ندارد و 

در شرایط فعلی، نیاز است ماشین آلات دست دوم )حداکثر ۵ 
سال ساخت( وارد شود.

قائم مقام ایمیدرو با اش��اره به نیاز همیش��گی و روز افزون 
بخش معدن کش��ور به ماش��ین آلات، تصریح کرد: باید بستر 
لازم را برای تقویت س��ازندگان داخل همچون شرکت هپکو 
برای بومی س��ازی ماش��ین آلات فراهم کنیم تا در بلندمدت، 
مشکلات مربوط به اس��تفاده از ماشین آلات دست دوم نظیر 
هزینه های س��رمایه گذاری، سوخت، بهره وری و غیره کاهش 

یابد.
وی ادام��ه داد: با ای��ن اقدام مرکزی ب��رای تامین قطعات 

یدکی ایجاد می ش��ود و درنتیجه، مش��کل پشتیبانی فنی از 
ماشین آلات رفع می شود. همچنین، نیروهای متخصص برای 

این حوزه تربیت می شوند.
در این جلس��ه، محم��د آقاجانلو، معاون طرح های توس��عه 
مع��دن و صنای��ع معدن��ی ایمی��درو، عب��اس رنجب��ر، مدیر 
زیرس��اخت ایمیدرو، امید امامی، مدیر معادن ایمیدرو، فرید 
دهقانی، مدیرعامل صندوق توسعه فعالیت های معدنی، ناصر 
تقی زاده، مدیرعامل ش��رکت چادرملو و حامد عسگری زاده، 
نماینده ش��رکت گل گهر حضور داشتند و پیشنهادات مطرح 

شده از سوی آنها مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

تشکر جهانگیری از اقدامات فولاد مبارکه اصفهان در جلوگیری از شیوع کرونا

حمایت ایمیدرو برای تامین ماشین آلات معدنی 

واگذاری اصلاح قیمت زنجیره فولاد به  بخش خصوصی
 گروه معدن: 

مع��اون ام��ور معدن و صنای��ع معدنی وزارت 
صمت در نخس��تین نشس��ت خب��ری خود در 
پاسخ به سوالی درباره فاصله قیمت کنسانتره و 
گندله سنگ آهن در ایران با قیمت های جهانی 
گفت: در جلسه ای که با فعالان بخش خصوصی 
داشته ایم این جمع بندی حاصل شد که سود به 
ش��کل عادلانه در زنجیره فولاد توزیع نمی شود 
و همین مسئله درخواست های متعددی را برای 
متعادل کردن یا ایجاد عدالت در سود واحدهای 
مختلف زنجیره به معاونت معدنی درپی داشت.

به گزارش اقتصادآنلاین، داریوش اسماعیلی، 
با اشاره به اینکه در وزارت صمت حدود ۲هفته 
پی��ش جلس��ه ای ب��ا مجموع��ه نمایندگانی از 
همه اعض��ای زنجیره داش��تیم، توضیح داد: در 
این جلس��ه محقق ش��د که ۴ انجمن به عنوان 
نمایندگان بخش خصوصی ش��امل خانه معدن، 
انجمن صادر کنندگان سنگ معدن، کمیسیون 
معدن و صنایع معدنی اتاق ایران و انجمن فولاد 
پارامترهایی تعیین کنند تا ما اعمال ش��ود و در 
واق��ع در این مرحله تعیی��ن قیمت ها را به این 

۴انجمن واگذار کردیم. 
وی درباره ورود معاونت معدنی وزارت صمت 
به این مس��ئله عنوان ک��رد: معاونت معدنی به 
عنوان حاکمی��ت در نهای��ت ورود خواهد کرد 
اما کارشناس��ی های مربوطه را به خود مجموعه 
واگذار کردیم. آنچه تاکن��ون دیده ایم این بوده 
ک��ه مجموع��ه فولادی ه��ا اس��تدلال دارند که 
کنس��انتره از ۱۵درص��د به ۱۵.۵درصد برس��د 
و قیم��ت گندله نی��ز کمتر ش��ود؛ درحالی که 
معدنی ه��ا بر این باورند که قیمت هر ۲محصول 

باید افزایش داشته باشد. 
 مع��اون امور معدن��ی وزارت صمت افزود: ما 
در بخش معدن و صنایع معدنی در س��ال ۹۸، 
با وجود تحریم های شدید امریکا موفق به ثبت 
پیش��رفت هایی شد و در این سال افزایش تولید 

در بخش معدن داشتیم.
اسماعیلی با اشاره به اینکه نه تنها رکودی در 
صنایع معدنی حاصل نشد بلکه میزان تولید در 
مجموعه صنایع معدنی افزایش داش��ت، تصریح 
ک��رد: تولی��دات مع��دن از ۳۸۵ میلیون تن در 
س��ال۹7، به ۴۱۵ میلیون تن در سال ۹۸ ارتقا 
یاف��ت، میزان تولید ش��مش به عن��وان یکی از 
مهم ترین بخش های زنجیره فولاد از ۲۶میلیون 
تن در س��ال۹7 به بی��ش از ۲۸میلیون تن در 
س��ال۹۸ رس��ید، همین طور میزان تولید کاتد 
مس در س��ال۹۸ به ۲۵۰هزار تن افزایش یافت 
که این رقم در طول تاریخ ش��رکت ملی صنایع 
مس از ابتدای شکل گیری تاکنون بی سابقه بوده 

است.
وی ب��ا بیان اینکه در بح��ث صادرات هم این 
افزایش ها مش��هود بوده اس��ت، گف��ت: بیش از 
۹ میلی��ارد دلار درآم��د ارزی از بخش معدن و 

صنایع معدنی در سال ۹۸ به  دست آمد.
معاون معدنی وزارت صمت افزود: از ۱۰هزار 
و ۴۰۴مع��دن کش��ور، ۱۰ ه��زار و ۳۰۹معدن 
مرب��وط ب��ه گروه فل��زی و ۲ه��زار و ۲۸۲فقره 
غیرفلزی اس��ت. ۲هزار و 7۲معدن س��نگ های 
س��نگ های  ۱۱مع��دن  و  ۵ه��زار  و  تزیین��ی 
س��اختمانی داریم. ۵ هزار و ۶۰۲معدن فعال و 

۴هزار و ۴۰۲معدن غیرفعال داریم. وی با اشاره 
به اینکه بالای ۴۱۰میلیون تن استخراج معادن 
س��ال ۹۸ بوده است، تاکید کرد: یکی ازکارهای 
س��ال ۹۸، پهنه بن��دی مع��ادن بوده اس��ت. از 
۲۰۹ فق��ره پهنه بندی، در ۹7 فقره آزادس��ازی 
و کار اکتش��افی انجام ش��ده است. در سال ۹۸ 
حدود۲۱7 منطقه امیدبخش معدنی شناس��ایی 
شد و۴۰۰ مزایده برای واگذاری معادن گذاشته 
شد. ۵۱7 فقره معدن در سال گذشته در اختیار 

مجری قرار گرفته است. 
اس��ماعیلی با بیان اینکه پاسخ به استعلامات 
برای توس��عه معادن باید س��ریع تر داده ش��ود، 
اظهارکرد: به دنبال بخش��نامه های مش��ترک و 

استفاده ازظرفیت های قانونی آن هستیم. 
وی با اش��اره به افزایش آمار صادرات تصریح 
ک��رد: در س��ال ۹۸ در بخش مع��دن و صنایع 
معدنی افزایش صادرات داشته ایم که به تفکیک 
شیش��ه تخ��ت ۱۵درص��د، ف��ولاد ۲۰درصد و 
ش��مش آلومینیوم ۱۵درص��د افزایش صادرات 

داشته است.
مع��اون ام��ور معدن و صنای��ع معدنی وزارت 
صمت با اشاره به هدف گذاری تولید ۵۵ میلیون 
تن فولاد ت��ا افق ۱۴۰۴توضی��ح داد: برای این 
منظور نیاز به برنامه ریزی ب��رای افزایش تولید 
کنسانتره و سنگ آهن داشتیم. اگرچه اثر روانی 
FATF روی نوسان قیمت فولاد موثر بود اما با 
همکاری فولادسازان بزرگ قیمت ها کنترل شد.

وی ب��ا بی��ان اینکه در س��ال ۹۹ اکتش��اف، 
بهره ب��رداری و صنایع معدنی را دنبال می کنیم، 
ادامه داد: به فرم��وده مقام معظم رهبری مردم 
بای��د ثم��رات افزایش تولید را لم��س کنند. در 
س��ال ۹۹ هدف گذاری کردیم ت��ا ۲۰ درصد به 
ظرفی��ت ذخای��ر فلزی فعلی مانن��د مس، طلا، 
عناصر کمی��اب و همچنین مصالح س��اختمانی 

اضافه شود.
اس��ماعیلی همچنین ب��ا تاکید ب��ر اینکه در 
سال جدید افزایش ۲۵تا ۳۵ درصدی استخراج 

و افزای��ش بهره برداری معدنی را در دس��تورکار 
داری��م، بی��ان کرد: برای س��ال جه��ش تولید، 
جلوگیری از خام فروش��ی و راه اندازی ۲۰مرکز 
فرآوری مواد معدنی هدف گذاری ش��ده اس��ت. 
اج��رای ۲۴سیاس��ت و  اق��دام، تعیی��ن تکلیف 
محدوده ه��ا و پروانه ه��ای اکتش��افی را ب��رای 

سال۹۹ در دستورکار داریم.
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه داده ه��ای موجود و 
تولی��دی س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی ب��ه صورت برخط باید ارائه ش��ود که با 
تحقق این مهم بحث اکتشاف رشد چشمگیری 
خواهد داش��ت، ادامه داد: تخصی��ص اعتبار به 
بخ��ش اکتش��اف و افزای��ش س��رمایه صندوق 
حمایت از فعالیت های معدنی را در سال جدید 
دنبال می کنیم، همچنین ۶ هزار میلیارد تومان 
تس��هیلات برای بخ��ش معدن در نظ��ر داریم؛ 
توسعه اکتش��افات مهم ترین مس��ئله در بخش 
مع��دن برای تحق��ق اهداف و فرمایش��ات مقام 

مغظم رهبری است.
مع��اون ام��ور معدن و صنای��ع معدنی وزارت 
صمت با اشاره با تصریح بر اینکه در سال جهش 
تولید فعال س��ازی ۲۵ درصد از معادن غیرفعال 
از مجم��وع ۴ هزار و ۴۰۴ معدن غیرفعال را در 
دستور کار داریم، افزود: بهره گیری از ظرفیت ها 
و  حمایت های شرکت های بزرگ کشور از جمله 
فولاد، مس و... برای فعال سازی معادن غیرفعال 

در دستور کار است.
 رف��ع معارض��ان محلی نی��ز در زمینه احیا و 
فعال س��ازی معادن نیز مدنظر ماست. واگذاری 
گواهی های کش��ف در اختیار ایمیدرو و سازمان 
زمین شناس��ی به بخش خصوصی و  نوس��ازی 
و  تجهیز معادن را در س��ال ۹۹ در دس��تورکار 

داریم.
وی با اش��اره ب��ه اینکه در س��ال ۹۸ حقوق 
دولت��ی ب��ه ۱۸7۱ میلی��ارد توم��ان رس��ید، 
عن��وان کرد: پیش��نهاد تصویب حق��وق معدنی 
ب��ا اولویت تش��ویقی و عدم تغییر تا ۳ س��ال را 

نیز در س��ال جدید در دس��تورکار داریم. برای 
افزایش صادرات، توج��ه به صادرات در حلقه ها 

و  محصولات نهایی معدنی را دنبال می کنیم.
اس��ماعیلی ب��ا بی��ان اینک��ه ب��رای حمایت 
از محص��ولات نهای��ی ب��ه عن��وان نمون��ه در 
زنجی��ره ف��ولاد ما اعتقاد به کار بیش��تر در این 
ح��وزه داریم، تاکی��د کرد: باید ب��ه تبع صنایع 
پایین دس��تی، صنای��ع ف��ولادی را نی��ز م��ورد 
حمای��ت قرار دهیم که در ای��ن زمینه توجه به 
بازار داخلی با اولویت دنبال می ش��ود. استفاده 
از ظرفیت ه��ای دانش��گاهی، اس��تارت آپ ها و 
ش��رکت های دانش بنیان را در دستورکار داریم. 
کاهش تع��دد بخش��نامه ها و تفویض اختیارات 
بیش��تر به ش��ورای عالی معادن و س��ازمان های 

صمت استان ها نیز در برنامه ماست.
وی با تاکی��د بر اینک��ه پرونده های مطروحه 
در ش��ورای عالی معادن به روز رس��انی می شوند 
و س��عی داریم تا اول خرداد تم��ام پرونده های 
موجود تعیین تکلیف ش��ود، گفت: اجرای نقشه 
راه از جمله اولویت ها و برنامه های وزارت صمت 
خواهد ب��ود. معاون امور معدن و صنایع معدنی 
وزارت صمت با اش��اره به اینکه افزایش سرمایه 
صن��دوق بیمه فعالیت های معدنی برای حمایت 
از طرح های اکتش��افی، اس��تخراجی و فرآوری 
اس��ت، تاکید کرد: باید به موضوع اکتش��اف به 
ص��ورت جدی پرداخته ش��ود و ب��ا تنگ نظری 

برخی ارگان ها این اتفاق نخواهد افتاد. 
همچنین تعیین تکلیف پهنه های اکتش��افی، 
اجرای ۲ بند و بند ۳ نقش��ه راه مبنی بر دس��ت 
گرفت��ن کلیه داده ه��ای موجود، اج��رای بند۹ 
نقش��ه راه معدن، افزایش سرمایه صندوق بیمه 
فعالیت های معدنی، تدوین ش��یوه نامه مشترک 
با وزارت کار و محیط زیس��ت و س��ازمان انرژی 
اتم��ی، تعین تکلیف حداق��ل ۲۵ درصد معادن 
فعال از جمله برنامه های وزارت صمت در س��ال 

۹۹ است.
وی با اش��اره به برنامه های پس��اکرونا توضیح 

داد: برای دوران پس��اکرونا ۳ بس��ته آموزش��ی 
مرتبط با ویروس کرونا تولید و به مجموعه های 
معدنی ارسال ش��د. همچنین در بخشنامه های 
ص��ادره م��دت ۳ماهه ب��رای تمدی��د مجوزها، 
پرداخ��ت حق��وق دولت��ی و تمدی��د فعالی��ت 
مس��ئولان فنی به خاطر مدیریت پس��اکرونا در 

نظر گرفته شده است.
اس��ماعیلی با تاکی��د بر اینک��ه از کارکنان و 
نیروه��ای معادن کش��ور ب��ه صورت م��داوم و  
مکرر تس��ت کرونا گرفته می ش��ود، افزود: برای 
جلوگی��ری از تاثیرات وی��روس کرونا بر معدن 
و صنای��ع معدن��ی، پروتکلی تهی��ه کردیم و به 
وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشکی ارائه 
دادی��م تا در ای��ن زمینه، اقدامات پیش��گیرانه 
به وس��یله مع��ادن و صنای��ع معدنی ب��ه خوبی 
انجام شود. اگرچه ش��یوع ویروس کرونا، دامن 
تمام صنایع کشورها را گرفته است اما با تدابیر 
هوشمندانه ای که وزارت صمت برای پیشگیری 
و مقابل��ه با کرونا انجام داد، آس��یب های آن به 
صنع��ت و معدن کش��ور کاهش یاف��ت. معاون 
ام��ور معادن و صنایع معدن��ی وزارت صمت در 
درباره خام فروش��ی نیز گف��ت: زنجیره فولاد از 
سنگ آهن تا کنس��انتره و هر حلقه بعدی، ماده 
حلقه قبلی به نوعی ماده خام محاسبه می شود 
و س��رمایه گذاری روی واحدهای تولید گندله با 
نگاه ب��ه وجود واحدهای تولید کنس��انتره بوده 
و قابل قبول نیس��ت که بدون تامین واحدهای 

داخلی، صادرات کنسانتره انجام شود.
اس��ماعیلی در ادامه درباره عرض��ه ورق نیز، 
بیان کرد: طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار عرضه 
ورق گرم به صورت ۶۰درصد از طریق مچینگ 
و ۴۰درصد بورس کالا باش��د. همچنین تصویب 
ش��ده که ۸۰ درصد ورق سرد از طریق مچینگ 
و ۲۰درص��د از طری��ق بورس عرضه ش��ود. در 
همین زمینه نظارت های دقیقی در روند عرضه 
ورق خواهی��م داش��ت، همه واحده��ای عرضه 

موظفند از این پروتکل ها تبعیت کنند.
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خبر

س��خنگوی کمیس��یون صنایع و معادن مجلس نقشه راه 
معدن را فرصتی برای رفع مشکلات معادن دانست.

بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی یک��ی از حوزه های مهم و 
اثرگذار در تولید و تجارت کشور به شمار می رود اما با وجود 
رش��د ظرفیت های تولید در بخش معدن و صنایع معدنی در 
ایران این صنعت همچنان دچار مشکلاتی است که کلید حل 

این مشکلات در دست دولت است.
 درهمی��ن زمین��ه گفت وگ��وی گس��ترش نیوز با س��عید 
باستانی، س��خنگوی کمیس��یون صنایع و معادن مجلس به 

شرح ذیر است: 
وی درب��اره چالش ها و موانع معدن در س��ال جهش تولید 
بی��ان کرد: معدن در بین 2 تا 3موضوع گیر کرده اس��ت که 
باید رهایی پیدا کند، نخس��تین موضوع این است که معادن 
جز انفال اس��ت یعنی متعلق به عموم مردم اس��ت و اگر هر 
کاری روی معادن انجام ش��ود باید مبالغی به حساب درآمد 

عمومی کشور واریز شود.
دومین موضوع بحث قانون معادن اس��ت که یکسری اما و 
اگرهایی دارد که هنوز اجرایی کامل نش��ده است. همچنین 
یکس��ری تضادهایی هس��ت که با بعضی از سازمان ها وجود 
دارد همانند سازمان منابع طبیعی و سازمان محیط زیست و 
ی��ا وزارت راه که معادن با این ها تضاد اجرایی دارد، چون به 
هر حال معدن در یک��ی از این پهنه ها قرار می گیرد که این 

سازمان ها نیز روی آن پهنه نظر دارند.

نماین��ده م��ردم ترب��ت حیدریه اف��زود: بخش��ی دیگر از 
مشکلات معادن مربوط به منابع مالی و بخشی نیز مربوط به 

زیرساخت های لازمه است.
باس��تانی ادامه داد: یکس��ری مجموع قوانینی ایجاد شده 
اس��ت که متاس��فانه هنوز نتوانس��تند جهش لازمه را ایجاد 
کنند که سهم معدن از تولید ناخالص داخلی را به عددی که 

پیش بینی شده است برساند.
وی افزود: ما در زنجیره معادن خوش��بختانه س��ریع عمل 
می کنی��م یعنی در زنجیره مع��ادن هرکجا که معدنی واگذرا 

شده بلافاصله در ادامه این زنجیره صنایع دیگر تشکیل شده 
اس��ت. عضو کمیسیون معادن بخش دیگر مشکلات معدن را 
در بخش اکتشافی و عدم دسترسی به فناوری های جدید در 

حوزه های اکتشاف و استخراج و بهره برداری دانست.
باس��تانی چگونگی رفع این مشکلات را اینگونه بیان کرد: 
این مجموعه مش��کلات باید دیده شوند به همین علت سعی 
ش��ده است در یک نقش��ه راه معدن آن را عملی کرد که اگر 
این نقش��ه راه اجرا ش��ود بخش عمده ای از مشکلات معدن 

حل خواهد شد.

چالش�های�اصلی�حوزه�معدن��
وی درباره واگذاری مع��ادن اظهار کرد: اگر بتوانیم معدن 
را به اهل این کار واگذار کنیم، امکان رش��د زنجیره معادن و 
گس��ترش معدن وجود دارد؛ در نظ��ر بنده چالش های اصلی 
ح��وزه معدن همی��ن موارد بالا اس��ت که اگ��ر بتوانیم این 
چالش ها را جمع کنیم بخش��ی مهمی از مش��کلات معادن 
حل خواهد ش��د. نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی افزود: 
تصمیم گی��ری اصلی در حوزه مع��ادن برعهده وزارت صمت 
اس��ت، اما معدن با حوزه های دیگر هم درتعامل است مانند 
سازمان محیط زیست، منابع طبیعی، جهاد کشاورزی، وزارت 
راه و شهرس��ازی که باید با این حوزه ها به صورت تعاملی کار 
 ش��ود تا درنهایت چالش ها و مش��کلات ح��ال حاضر معادن

 حل شوند
باس��تانی افزود: تصمیم گیری ها و مجموعه کارهایی که در 
این حوزه اس��ت در ی��ک قالب��ی در وزارت صنعت و معدن 
بای��د ش��کل بگیرد چ��ون، در وزارت صنع��ت و معدن چند 
ح��وزه وجود دارد که ش��امل معاونت معدن��ی وزیر صمت و 
دیگری ایمیدرو به عنوان یک س��ازمان توس��عه ای، یکی هم 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور است که 
بای��د وظایف اکتش��افی را انجام دهد، که ی��ک کدام از این 
حوزه ه��ا باید بعنوان طراح اصلی حوزه معدن عمل می کند و 
آن 2سازمان دیگر باید یاری رسان آن طراح اصلی باشند که 

این همکاری ها و تعامل ها رخ دهد.

نقشه�راه�معدن،�فرصتی�برای�رفع�مشکلات�معادن

پیشگامی شرکت مس در رشد اقتصادی
 پایداری معادن 
در دوره کرونا

فلسفه تاب آوری به عنوان رکن اصلی بازیابی 
معادن و صنایع معدنی در بحران ها مورد بحث 

است.
 در ش��رایط حاضر صنای��ع معدنی ایران باید 
باوج��ود تحریم ه��ای متع��دد و همه جانب��ه از 
تجارب خ��ود در دوران تحریم به عنوان عاملی 
محرک در مس��یر رویارویی تاب آورانه با بحران 

کرونا بهره مند شوند. 
انج��ام  در  غیرمس��تقیم  س��رمایه گذاری 
پیش بینی ه��ای اقتصادی دقیق در فاز مقاومت 
و همچنین دوران پساکرونا و تعیین ماموریت ها 
در این 2برهه در س��طح داخلی و بین الملل از 
م��وارد حائز اهمی��ت در زمین��ه اتخ��اذ تدابیر 

تاب آورانه است.
 بهره برداری از علوم میان رشته ای و همچنین 
متخصص��ان و خب��رگان عل��م داده از الزامات 

چنین رویکردی است.
 بااینکه س��خن از سرمایه گذاری غیرمستقیم 
ب��ه میان آم��د، تاکید ب��ر اجتناب ناپذیری این 

حوزه است.
 ب��ا تعمی��ق در فلس��فه ت��اب آوری می توان 
اس��تنتاج کرد که یکی از آفات چنین دورانی، 
تکیه ب��ر سیاس��ت های انقباض��ی و اجتناب از 
س��رمایه گذاری مس��تقیم در زیرساخت ها و به 

بیانی یک سونگری در مقوله مقاومت است. 
سرمایه گذاری هوشمندانه در زیرساخت های 
اس��تراتژیک، آن هم با اتکا ب��ه پیش بینی های 
علمی می تواند فرآیند بازیابی در پس��ابحران را 
س��رعت  بخش��یده و بحران را به فرصتی برای 
حض��ور در بازارهای آین��ده بین المللی تبدیل 

کند. 
مثال بارز ای��ن امر در صنایع معدنی، صنعت 

فولاد و صنایع زیردستی است. 
باتوجه به مزیت انرژی و نیروی کار در ایران 
و وج��ود انبوهی از تج��ارب و تخصص در این 
ح��وزه، تعیی��ن و تبیین سیاس��ت های میان و 
بلندم��دت برای تکمیل زنجی��ره تامین صنعت 
ف��ولاد می تواند ب��ه  عنوان رکن اصل��ی بازیابی 
مع��ادن و صنایع معدنی در دوران پس��ابحران 

نقش آفرینی کند. 
ایجاد رونق در صنایع بالادس��تی فولاد، رونق 
در بازارهای عمرانی، ریلی، خودرو و... می تواند 

مکمل چنین سیاستی باشد.

کاهش تولید و استخراج 
معادن زغال سنگ 

تولید و اس��تخراج معادن زغال سنگ در سال 
۹۸ در مقایسه با سال قبل از آن کاهش یافت.

به گزارش فارس، در س��ال گذشته ۶۶۴هزار 
و ۵۶۸ ت��ن کنس��انتره زغال س��نگ به وس��یله 
زغال س��نگ الب��رز مرکزی و طبس ب��ه تولید 
رس��ید که نسبت به س��ال ۹۷ افت ۶۷ هزار و 

۴۸۶ تنی را داشته است.
همچنی��ن میزان اس��تخراج زغال س��نگ در 
سال۹۸ براساس آمار سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران معادل یک میلیون 
و ۵۸۵ه��زار و ۵3۱ تن بود که در مقایس��ه با 
سال قبل از آن ۱۶۴ هزار و ۹ تن کاهش داشته 

است.
این میزان زغال س��نگ به وس��یله زغال سنگ 
الب��رز مرک��زی  و زغال س��نگ طب��س تولید و 

استخراج شده است.

محمدحسین سادات حسینی خواجویی 
کارشناس مدیریت صنعتی

رئیس هیات مدیره منطقه آزاد ماکو از صدور ۱2۰۰مجوز 
فعالیت اقتصادی در منطقه آزاد ماکو در یک س��ال گذشته 
خبرداد. محمدرضا عبدالرحیمی در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
برای بهره مندی فعالان اقتص��ادی منطقه از مزایای قانونی 
مناطق آزاد تجاری صنعتی، از ابتدای سال ۹۸ تاکنون بیش 
از ۱2۰۰مجوز فعالی��ت اقتصادی برای فعالیت های تجاری، 
خدمات��ی، بانکداری، صنعتی، فنی و مهندس��ی و... صادر و 
تمدید ش��ده اس��ت. به گفته وی، تعداد بی��ش از ۸۰کارت 
بازرگانی از ابتدای س��ال تاکنون صادر و تمدید شده است. 
عبدالرحیم��ی در ادامه اظهار ک��رد: در حوزه صنایع نیز در 

منطق��ه آزاد ماکو، پهنه های اکتش��افی منطقه جهت انجام 
عملی��ات اکتش��افی و همچنی��ن طرح فعال س��ازی معادن 
کوچک از س��وی 2شرکت فعال این حوزه در حال پیگیری 
است. وی افزود: در طول سال گذشته بیش از 3۰فقره پروانه 
بهره ب��رداری صنعتی و معدنی صادر ش��ده و بهره برداری از 
ای��ن واحدهای تولیدی منج��ر به اش��تغال زایی ۷۱۷نفر و 
س��رمایه گذاری بیش از ۱۶۰۰میلی��ارد ریالی و ۱۰میلیون 
دلار ش��ده است. مدیرعامل س��ازمان منطقه آزاد ماکو بیان 
ک��رد: از این می��ان، 3فق��ره پروانه بهره ب��رداری برای ماده 
معدنی مرمریت مش��کی صادر ش��ده که در رده سنگ های 

تزئینی بی نظیر بوده و توانس��ته در مدت زمان کمتر از یک 
س��ال، س��هم قابل توجهی از بازارهای خارج��ی را به خود 
اختصاص دهد. رئی��س هیات مدیره منطقه آزاد ماکو ادامه 
داد: با اجرای برنامه ریزی های انجام ش��ده، تعداد واحدهای 
صنعتی و معدنی فعال در س��ال  گذش��ته با رش��د بیش از 
2۰درصدی نس��بت به س��ال ۹۷ به ۱2۰ واحد رس��یده که 
در ح��وزه صنعت بیش از ۹۰درصد واحدها در حال فعالیت 
هس��تند و از این تعداد، ۱2 واحد تولیدی متوسط و بزرگ 
ب��وده و مابقی خ��رد و کوچک اس��ت. عبدالرحیمی تصریح 
کرد: از ابتدای ش��کل گیری منطقه آزاد ماکو، اش��تغال زایی 

ایجاد ش��ده در بخ��ش صنعت و معدن به بی��ش از ۵۰۰۰ 
ه��زار نف��ر و س��رمایه گذاری افزون بر ۹3۰۰میلی��ارد ریال 
داخلی و ۱2۶میلیون دلاری رس��یده، به طوری که س��هم 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی تقریبا پایاپای بوده است. به 
گزارش ایسنا، منطقه آزاد ماکو، شامل شهرهای ماکو،  شوط 
و پلدش��ت، پهناورترین منطق��ه آزاد ایران و دومین منطقه 
آزاد جهان از منظر وس��عت، یکی از پرظرفیت ترین مناطق 
آزاد کش��ور به شمار می رود. ماکو به عنوان تنها دروازه ورود 
ایران ب��ه اروپا از دیرب��از تاکنون مرکز تج��ارت و تعاملات 

اقتصادی و تجاری با کشورهای مختلف دنیا بوده است.

صدور ۳ فقره پروانه بهره برداری برای ماده معدنی مرمریت مشکی 
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 منیر حضوری: 
چندی پیش رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو از 
زحم��ات و تلاش ه��ای مدیرعامل ش��رکت ملی 
صنای��ع مس ای��ران در ثب��ت رکوردهای متعدد 
تولیدی و صادراتی در مسیر جهش تولید قدردانی 
کرد. در نامه خداداد غریب پور به مواردی ازجمله 
ثبت رکورد تولی��د 2۵۰هزار تن کاتد مس برای 
نخس��تین  بار، توجه ویژه به مسئولیت اجتماعی، 
تحق��ق برنامه ه��ای مال��ی و اقتص��ادی، رش��د 
۱۰۰درص��دی صادرات در س��ال۱3۹۸، بازدهی 
۱۴۶درصدی س��هام ش��رکت به عنوان بالاترین 
میزان بازدهی س��الانه و جایگاه س��وم در بورس 
اش��اره  شده است. روزنامه »روزگارمعدن« درباره 
توانمندی های ش��رکت ملی صنایع مس ایران و 
نقش آن در رش��د اقتصادی گزارشی تهیه  کرده 

که در زیر می خوانید.
حضور�پایدار�در�بازارهای�صادراتی��

بهروز رحمتی، مش��اور مدیرعامل و مدیر امور 
س��رمایه گذاری ش��رکت ملی صنایع مس ایران 
درب��اره نقش این ش��رکت در رون��ق اقتصادی و 
جهش تولید ب��ه »روزگارمعدن« گفت: در میان 
حدود ۶۰۰ش��رکتی ک��ه در بازاره��ای بورس و 
فرابورس حضور دارند، ش��رکت ملی صنایع مس 
ایران سومین ش��رکت بزرگ بازار بورس و اوراق 
بهادار تهران اس��ت. او اظه��ار کرد: درحال حاضر 
می��زان ارزش ب��ازار ش��رکت صنای��ع ملی مس 

افزون بر ۴۰هزار میلیارد تومان است.
مدیر امور س��رمایه گذاری شرکت ملی صنایع 
مس ای��ران با اش��اره به حضور این ش��رکت در 
بازارهای صادراتی گفت: شرکت مس برای اینکه 
حضور پایداری در بازارهای صادراتی داشته باشد 
علاوه بر کاتد مس، دس��ت به صادرات کنسانتره 
مس هم زده اس��ت. به این ترتی��ب در هر دو بازار 
مه��م ح��وزه م��س در س��طح بین المللی نقش 

پررنگی داریم.
مشاور مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران 
ادامه داد: در بخش کنسانتره مس با ۱.2میلیون 
تن تولید، رتبه نخس��ت را در خاورمیانه داریم و 
بزرگ تری��ن تولیدکننده کنس��انتره مس در این 
منطقه هستیم. شرکت ملی صنایع مس ایران در 
بخش کاتد مس نیز با تولید حدود 3۰۰هزار تن 
بزرگ تری��ن تولیدکننده کاتد مس در خاورمیانه 

است. 
رحمتی درباره بزرگ ترین دغدغه شرکت های 
معدنی گف��ت: بزرگ ترین دغدغه ش��رکت های 
معدنی توجه شایس��ته و حمای��ت دولت از این 
شرکت ها برای  گذار از ش��رایط اقتصادی دشوار 

است.
او با اش��اره ب��ه پیامدهای تحری��م اظهار کرد: 
متاسفانه تحریم چالش های زیادی را برای حوزه 

صادرات ایجاد و امکان کار شرکت های معدنی را 
دش��وار کرده است. در این روند دولت می تواند با 
تسهیل شرایط صادرات کمک کند تا شرکت های 
معدنی ازجمله شرکت ملی صنایع مس ایران از 
شرایط سختی که پیش رو دارند با موفقیت عبور 

کنند.
مدیر امور س��رمایه گذاری شرکت ملی صنایع 
مس ایران در پاسخ به این سوال که تحریم ها چه 
میزان بر فعالیت ش��رکت ملی صنایع مس ایران 
تاثیرگذار بوده، اظهار کرد: تحریم ها موجب کند 

شدن روند صادراتی مواد معدنی شدند.
 گرچه شرکت ملی مس توانست با تدابیر لازم 
این مهم را پوش��ش دهد اما اگ��ر تحریم ها نبود 

می توانستیم با شرایط بهتری پیش برویم.
رحمتی با اش��اره به افزایش عوارض صادراتی 
که دولت بر مواد خام معدنی در پاییز س��ال ۹۸ 

اعمال کرد، گف��ت: این تصمیم دولت که از مهر 
سال گذش��ته برای ش��رکت های معدنی اعمال 
ش��د، به دلیل همزمانی با تحریم های بین المللی 
بر ص��ادرات تاثیر منفی گذاش��ت. البت��ه اواخر 
س��ال گذش��ته میزان ع��وارض کاه��ش یافت و 
این امر توانس��ت به فعالیت ش��رکت مس کمک 
کن��د؛ بنابراین دولت می تواند ب��ا تجدیدنظر در 
تصمیمات خود در بهتر شدن شرایط شرکت های 

معدنی تاثیرگذار باشد.
او در پای��ان به نقش ش��رکت مس در رش��د 
تولید اش��اره و اظهار ک��رد: افزون بر ۱۹هزار نفر 
به صورت مس��تقیم در ش��رکت ملی صنایع مس 
ایران فعالیت می کنند. به این ترتیب این ش��رکت 
نقش بی بدیلی در افزایش تولید ناخالص داخلی 
کشور و ایجاد اشتغال و توسعه عدالت اجتماعی 

برعهده دارد.

حضور�پررنگ�در�مهم�ترین�طرح�های���
توسعه�ای

محمدسعید کاظمی، مدیرعامل شرکت نیپک 
با بیان اینکه در یک سال گذشته با حضور اردشیر 
سعدمحمدی در شرکت مس تحول و پویایی در 
راستای افزایش تولید و اجرای طرح های توسعه 
ایجادشده، گفت: شرکت نیپک به  عنوان یکی از 
بازوهای فنی و اجرایی شرکت مس در سال های 
گذشته در برخی از تعیین کننده ترین پروژه های 
مرتبط با صنعت مس ایران حضوری فعال داشته 
اس��ت.  به گ��زارش مس پ��رس، وی اظهار کرد: 
حضور این ش��رکت در پروژه هایی مانند احداث 
مجموعه کارخانه های ذوب خاتون آباد، س��اخت 
3کارخان��ه اسیدس��ولفوریک در مجتم��ع مس 
سرچشمه و خاتون آباد و نیز طرح تغلیظ دره آلو 
و دره زار به همراه بومی سازی برخی از مهم ترین 
فناوری  ه��ای ح��وزه صنع��ت و مع��دن ازجمله 
لیچینگ و فلوتاس��یون منجر به کس��ب تجارب 
ارزش��مندی در این مجموعه ش��ده اس��ت.  وی 
با بیان اینکه نیپک جزو نخس��تین شرکت هایی 
اس��ت که به منظور بومی س��ازی دانش مرتبط با 
فرآوری صنایع معدنی غیرآهنی تاس��یس شده، 
اظهار کرد: هم اکنون ش��رکت نیپک به دنبال این 
است که در پروژه های صنعتی و معدنی با اتکا به 
دانش و مهارت کارکنان، به کارگیری فناوری های 
روز دنیا، ایجاد نوآوری در ارائه خدمات از طریق 

همکاری های راهبردی و خدمات باکیفیت حضور 
پیدا کن��د.  او تاکی��د کرد: این حض��ور باهدف 
تصاحب س��هم بازار حداکثری ازس��وی شرکت 
مل��ی صنایع مس و همچنی��ن ورود به بازارهای 
خدم��ات صنایع دیگر انجام  ش��ده ت��ا درنهایت 
موجب ارزش آفرینی پایدار برای ذی نفعان شود.

ظرفیت�بالا�برای�ارائه�خدمات��
محمدحس��ین زینل��ی، مدیرعام��ل ش��رکت 
ارفع س��ازان با بیان اینکه این شرکت در 3حوزه 
تولید، پش��تیبانی و توسعه با شرکت صنایع مس 
قرارداد فعال دارد، اظهار کرد: شرکت ارفع سازان 
در ح��وزه تولید با تامین ۷۰ دس��تگاه لیفتراک 
ب��ا تناژ مختلف به عنوان ب��ازوی مهم خط تولید 
و همچنین فعال در بیش��تر ام��ور مجتمع مس 
سرچشمه به صورت 2۴س��اعته فعالیت می کند. 
او اظهار کرد: حمل و توزیع س��وخت سرچشمه 
و ش��هربابک، انج��ام عملی��ات مس ج��وری در 
کارخانه ذوب، تامین ماشین آلات سنگین و ارائه 
خدم��ات موردنیاز در محدوده دره گرگی از دیگر 
فعالیت های مرتبط با حوزه تولید از سوی شرکت 
ارفع سازان است. زینلی افزود: در حوزه پشتیبانی 
و لجس��تیک درحال حاض��ر تعمی��ر و نگهداری 
تاسیس��ات 2هزار واحد مس��کونی ش��هر مس و 
کارخانه سرچش��مه و انجام امور ابنیه صنعتی و 
راه های ارتباطی و تامین ماش��ین آلات سنگین و 

جرثقیل ها را برعهده  داریم.

بهروز رحمتی: شرکت مس برای اینکه حضور پایداری 
در بازارهای صادراتی داشته باشد علاوه بر کاتد مس، 

دست به صادرات کنسانتره مس هم زده است. به 
این ترتیب در هر دو بازار مهم حوزه مس در سطح 

بین المللی نقش پررنگی داریم
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روی خط خبر

بهره برداری از فاز سوم 
کوره پخت آهک کلسینه 

در 2سال آینده
ب��ا حضور مدیرعام��ل و جمع��ی از معاونان و 
مدیران گروه فولاد مبارکه اصفهان و مدیرعامل 
و اعضای هیات مدیره شرکت فولادسنگ، کلنگ 
س��اخت فاز س��وم کوره پخت آهک کلس��ینه و 
س��نگ شکن اولیه B ش��رکت معدنی و صنعتی 

فولادسنگ مبارکه به زمین زده شد.
به گزارش ایلنا،  مه��رداد فقیهیان، مدیرعامل 
ش��رکت معدن��ی و صنعتی فولادس��نگ مبارکه 
اصفهان، در این مراس��م گف��ت: این پروژه که با 
اعتباری افزون بر ۳۰۰میلیارد تومان انجام خواهد 
ش��د، ظرفیت این ش��رکت را تا ۳براب��ر افزایش 
می دهد که معادل ۵۲۸هزار تن آهک کلس��ینه 

و دولومیت در سال است.
ب��ه گفته فقیهیان، ش��رکت فولادس��نگ تنها 
نماینده ایران در اتحادیه جهانی آهک اس��ت که 
به دلیل تولید کیفی آهک موردنیاز فولاد مبارکه 
از همان ابتدای کار به س��مت تولید محصولات 

کیفی حرکت کرده است.
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ 
مبارکه اصفهان، با اش��اره به اینکه این ش��رکت 
درحال حاض��ر بزرگ ترین آهک س��از خاورمیانه 
اس��ت، خاطرنش��ان کرد: ۷۰ درص��د تجهیزات 
این ش��رکت بومی سازی ش��ده، و در ادامه نیز با 
استفاده از ظرفیت حداکثری شرکت های داخلی، 
فاز س��وم این پروژه با ظرفیتی معادل ۳۴۰۰ تن 
در روز و با اولویت تامین پایدار آهک برای گروه 
ف��ولاد مبارکه در ۲۴ ماه آینده ب��ه بهره برداری 

خواهد رسید.
وی ب��ا اش��اره ب��ه جزیی��ات فنی ای��ن پروژه 
گفت: در فاز۳ توس��عه، به ط��ور مجزا در ۲جبهه 
ظرفیت س��ازی خواهیم ک��رد و در نهایت ۲کوره 
دوار ۸۰۰ تنی در روز در اختیار خواهیم داشت.

دستگاه سرباره کش 
مجتمع مس سرچشمه 
بازسازی و تعمیر شد

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس از مجتمع 
م��س سرچش��مه و اقدامات انجام ش��ده در این 
مجتم��ع در ح��وزه افزایش تولید، بومی س��ازی 
و مقابل��ه با کرونا و بازس��ازی و تعمیر اساس��ی 
یک دستگاه سرباره کش و خریداری یک دستگاه 

آمبولانس مدیریت بحران بازدید کرد.
ب��ه گزارش مس پرس، در جری��ان این بازدید، 
حیدر ضیغمی، مش��اور مدیرعامل و مدیر گروه 
رواب��ط عموم��ی، مهندس علی محم��دی، عضو 
هیات مدیره، مهدی سلمانی، مدیر گروه حراست 
و حسین احمدی، مدیر مجتمع مس سرچشمه 
و جمعی از معاونان و مدیران مجتمع، اردش��یر 
سعدمحمدی را همراهی کرده و از مجتمع مس 

سرچشمه بازدید به عمل آوردند.
بر اس��اس این گزارش، دس��تگاه سرباره کش 
کارگاه  هم��کاری  ب��ا   B ۶۲۱ م��دل  KRESS
س��اخت و همکاران برنامه ری��زی به صورت صفر 
تا ۱۰۰تعمیر و بازسازی شده است. این دستگاه 
که دو بار در اثر آتش، س��وخته بوده و به عنوان 
مازاد و اس��قاط از آن اس��تفاده نمی شد با تلاش 
و همت مهندس��ان و پرس��نل واحد امور فنی و 
مهندسی در تعمیرگاه ماشین آلات ویژه مجتمع 
مس سرچشمه تغییر طرح و بازسازی شد و تمام 

قطعات آن نیز از داخل شرکت تامین شد.
در ادامه این بازدید، مدیرعامل ش��رکت مس 
همچنین از آمبولان��س مدیریت بحران مجتمع 
مس سرچش��مه که به تازگی و با هدف افزایش 
ظرفیت مدیریت بحران مجتمع خریداری ش��ده 

است، بازدید کرد.
اتوبوس آمبولانس خریداری شده که در مواقع 
بح��ران و ح��وادث از توانایی خوب و مناس��بی 
برای خدمات رس��انی به حادثه دیدگان برخوردار 
خواهد بود دارای مدل اسکانیای مارال است و به 
مجهزترین تجهیزات پزشکی کشور شامل ۸عدد 
تخت پایش و نگهداری بیمار، تخت CPR همراه 
با پنل تجهیزات CPR، سیس��تم های اکسیژن 
تراپی س��نترال بیماران، دستگاه لوکاس)احیای 
قلبی و ریوی اتوماتیک(، دس��تگاه های پزش��کی 
ش��امل الکتروش��وک، مانیتورین��گ، ونتیلاتور، 
ساکشن و سیستم پنل برق هوشمند مجهز شده 

است.
گفتنی است این دس��تگاه اتوبوس آمبولانس 
بسته به اضطرار در مواقع بحران با موافقت ستاد 

مدیریت بحران مجتمع قابل استفاده است.

رئیس انجمن فولاد درباره اعتراضات سنگ آهنی ها درباره 
قیم��ت گندل��ه و کنس��انتره و درصد واقعی آنها از ش��مش 
فولاد خوزس��تان، افزود: در زم��ان وزارت نعمت زاده به دلیل 
دعواهای متعددی که فولادی ها و س��نگ آهنی ها برسر این 
موضوع داش��تند و ابتدای هر سال س��نگ آهنی ها متقاضی 

افزایش قیمت سنگ بودند، فرمولی تعیین و ارائه شد.
ب��ه گزارش مع��دن ۲۴، بهرام س��بحانی بیان ک��رد: آنچه 
مس��لم اس��ت در همه جای جهان قیمت سنگ آهن و فولاد 
رابطه مس��تقیمی با هم دارند و اینکه یک طرفه به طور دائم 
بخواهیم افزایش قیمت س��نگ آهن را داش��ته باشیم  اما در 

مورد فولاد این گونه نباشد، منطقی نبوده و نیست.
سبحانی خاطرنش��ان کرد: برای خاتمه دادن به این دعوا، 
فرمولی استخراج و در اختیار وزارت صمت قرار داده شد که 

منطق آن از سوی وزارتخانه مورد پذیرش قرار گرفت.
وی ادامه داد: وزارتخانه در ادامه یک موسس��ه حسابرسی 
را مأم��ور کرد تا ب��ا مراجعه به دفاتر ش��رکت های فولادی و 
س��نگ آهنی و گندله س��ازان و اس��تخراج اطلاعات کدال و 
بورس��ی آنها، همه آنها را دوباره ارزیاب��ی کند و در نهایت با 
کمی اختلاف به همان عدد و رقم پیش��نهاد شده در فرمول 

رسیدند و آن را تایید کردند.
رئی��س انجمن فولاد اظه��ار کرد: منط��ق آن هم این بود 

ک��ه وقتی از س��نگ آهن به محصول فولاد می رس��یم، یک 
ارزش افزوده ایجاد می ش��ود، همچنین یک سری هزینه های 
تولید در فولادس��ازی، هزینه های تولید در گندله س��ازی با 
یک س��ری هزینه های س��رمایه گذاری وجود دارد که پس از 
کسر آنها به س��ود خالصی می رسیم که به طور منطقی باید 
بین س��نگ آهن تا محصول نهایی به نس��بت سرمایه گذاری 
زنجیره تقس��یم ش��ود. وی ادامه داد: این موضوع از س��وی 
هم��ه گروه ها مورد پذیرش ق��رار گرفت و منطق آن را قبول 
کردند و در نهایت اجرایی شد، اما هر زمان وزارتخانه یا ستاد 
تنظیم بازار، قیمت ش��مش به هر دلیل س��رکوب می کند یا 
بازار کش��ش نداشته باشد قیمت ها افت می کند و از آنجا که 
س��نگ آهن ضریبی از شمش فولاد است، به موضوع معترض 

می ش��ود؛ در حالی که فلسفه این بوده که سنگ آهن تابعی از 
شمش فولاد باشد.

س��بحانی تاکید کرد: حال که قیمت س��نگ آهن تابعی از 
فولاد شد، باید با نوسان قیمت فولاد نیز خود را تعدیل کند، 
همان طور که اگر س��ودی حاصل می ش��ود به همان نسبت 

سنگ آهنی ها منتفع می شوند.
وی اضاف��ه ک��رد: موضوع دیگر، مطرح ک��ردن قیمت های 
جهانی درباره س��نگ آهن اس��ت، در حالی که سنگ آهن ما 

تولید داخل است و جهانی نیست.
به گفت��ه این مقام صنفی، س��نگ آهن در جهان با قیمت 
FOB ی��ا CFR یا عرضه می ش��ود، در حالی که فولادس��از 
ایرانی س��ر مع��دن پول داده و س��پس س��نگ را خریداری 

می کند.
وی گف��ت: س��نگی ک��ه در مع��دن فروخته می ش��ود با 
س��نگ آهنی که به بندرعباس حمل می شود و پرتی داشته 

و بخشی از آن با جریان باد از دست می رود، تفاوت دارد.
س��بحانی اضافه کرد: در سال های گذشته بوده زمان هایی 
داشتیم که س��نگ آهن خریده ش��ده ایرانی، از بازار جهانی 

گران تر بوده است.
وی تاکید کرد: پیشنهاد ما این است که منطق موجود باید 
پذیرفته ش��ود، یعنی بپذیریم قیمت سنگ آهن باید تابعی از 

فولاد باشد، در این صورت باید بگوییم چه درصدی از قیمت 
ش��مش باید باش��د که درصد آن با فرمولی که عنوان ش��ده 

قابل محاسبه است.
این مقام صنفی خاطرنش��ان کرد: اکنون قیمت کنسانتره 
۱۲ تا ۱۳  درصد قیمت شمش فولاد خوزستان، قیمت گندله 
۲۱ تا ۲۱.۵ درصد قیمت شممش و آهن اسفنجی ۵۰ درصد 

قیمت شمش فولاد خوزستان است.
س��بحانی خاطر نشان کرد: با این فرمول ۵سال کار کردیم، 
ام��ا به ن��اگاه وزارتخان��ه ۱۲ ت��ا ۱۳ درصد کنس��انتره را به 
۱۶درصد افزایش داد که موجب اعتراض فولادس��ازان ش��د، 

اکنون نیز سنگ آهنی ها زمزمه افزایش قیمت سر داده اند.
وی تاکید کرد: باید بپذیریم که از س��نگ آهن تا محصول 
نهایی همه مسافر یک قایق هستیم و نمی توان ساز جداگانه 

سر داد.
رئیس انجمن فولاد اضافه کرد: نکته بعدی این اس��ت که 
اگ��ر فولادس��ازان ایرانی کار را تعطیل کنن��د، از آنجایی که 
ب��رای ظرفی��ت ۳۰میلیون تنی فولاد ح��دود ۶۰میلیون تن 
س��نگ آهن اس��ت، آنها امکان صادرات این ۶۰میلیون تن را 
ندارند. وی در خاتمه گفت: نکته مهم بعدی فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب اس��ت که همواره می فرماین��د مواد خام نباید 

صادر شوند.

آمارهای رسمی گویای آن است که سال گذشته )۱۳۹۸( 
۱۵ هزار میلیارد تومان از س��ود شرکت های حاضر دربخش 
معدن و صنایع معدنی )تابعه یا وابس��ته به سازمان ایمیدرو( 

صرف توسعه سرمایه گذاری شده است.
گزارش ایرنا حاکی اس��ت، س��هم فلزات و کانی های فلزی 
از بازار بورس ایران ۲۲درصد و س��هم این بخش از کل سود 

بورس ۳۶درصد اعلام شده است.
بررسی ها نشان می دهد، درحالی که سهم سود توزیع نشده 
در کل بورس، ۳۷درصد از کل میزان س��ود سالانه است، اما 

س��ود توزیع نشده در بخش فلزات اساسی و کانی های فلزی 
۴۹درصد از میزان کل سود بود.

اتخ��اذ سیاس��ت ایمیدرو مبنی بر توزیع نش��دن س��ود در 
ش��رکت های بزرگ فولاد مبارکه، صنایع ملی مس، گل گهر، 
فولاد خوزس��تان و چادرملو در س��ال۹۸ و س��رمایه گذاری 
دوباره در شرکت های یاد شده از محل سود، ازجمله اقدامات 

مهم انجام شده در سال گذشته بود.
براس��اس جداول آماری مورد بررس��ی در س��ال گذش��ته 
۱۵ه��زار میلی��ارد تومان از س��ود ش��رکت های مزبور صرف 

توس��عه ش��د که از این مبلغ ۸هزار میلیارد تومان متعلق به 
فولاد مبارکه، و ۴هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان به ش��رکت ملی 

صنایع مس ایران و بقیه مربوط به دیگر شرکت ها بود.
سازمان ایمیدرو در دوره مدیریت جدید خود که از آذر۹۷ 
هدایت ام��ور را برعهده گرف��ت، به منظور بهب��ود مدیریت 
ش��رکت ها، طراحی نظ��ام کنترل مدیریتی بر ش��رکت های 
بزرگ را با هدف اولویت بندی در سرمایه گذاری در دستورکار 

خود قرار داد.
همچنی��ن جهت دهی مش��خص برای فعالیت ش��رکت ها 

در قال��ب راهبردهای مربوطه و پیاده س��ازی نظام حاکمیت 
شرکتی )تش��کیل ۳کارگروه س��رمایه گذاری، اس��تراتژی و 

حاکمیت شرکتی( را در برنامه خود دارد.
ب��ه گزارش ایرنا، ش��رکت ملی صنایع مس ایران پارس��ال 
آمار داد که میزان فروش این ش��رکت نس��بت به سال ۹۷ با 
رشد بیش از ۱۲۵ درصدی به رقم ۲۲۰ هزار و ۷۰۰ میلیارد 

ریالی رسید.
 علاوه ب��ر این تولی��د کاتد هم برای نخس��تین باردر تاریخ 

فعالیت اش به رقم ۲۵۰ هزار و ۱۳۳ تن رسید.

نسبت قیمت فولاد و سنگ آهن از نگاه رئیس انجمن فولاد

سرمایه گذاری 1۵ هزارمیلیارد تومانی از محل سود صنایع معدنی

تولیدشمشآلومینیوم2برابرمیشود
با بهره برداری از پروژه آلومینیوم جنوب؛

 مدیرعامل ذوب آهن اصفه��ان گفت: ذوب آهن اصفهان در 
سال ۱۳۹۸ در حوزه فروش و صادرات عملکرد خوبی از خود 
به جای گذاش��ت و رکوردهای جدی��دی از جمله در صادرات، 
می��زان و ارزش فروش ثب��ت کرد. به گ��زارش روابط عمومی 
ذوب آهن اصفهان، منصور یزدی زاده اظهارکرد: این شرکت در 
سال گذشته موفق شد میزان صادرات محصولات اصلی خود 
را به یک میلیون و ۱۵۴هزار تن برساند که افزایش ۲۸درصدی 
نس��بت به سال ۱۳۹۷ داشته است. در سال ۱۳۹۷ ذوب آهن 
اصفهان ۹۰۰ هزارتن صادرات داشت. وی افزود: ثبت بالاترین 
ارزش ف��روش )تحویل ( در س��ال، در تاریخ ذوب آهن اصفهان 

و ثب��ت رکورد بالاتری��ن ارزش فروش ) تحوی��ل ( در ماه، در 
تاریخ ذوب آه��ن اصفهان به میزان ۱۱۳۷ میلی��ارد تومان در 
اسفند۹۸ از جمله دس��تاوردهای این شرکت در سال گذشته 
اس��ت. همچنین تن��اژ تحویلی محصولات فرع��ی و فولادی 
ذوب آهن در س��ال گذش��ته ۲ میلیون و ۶۲۲ ه��زار تن بود. 
مدیرعامل ذوب آهن با اشاره به حضور این شرکت در بازارهای 
جدید ۲کش��ور اروپایی و یک کشور آس��یایی گفت: در سال 
گذش��ته موفق به تمدی��د گواهینام��هCE Marking برای 
صدور محصولات به اروپا ش��دیم ک��ه با وجود تحریم ها انجام 
ش��د. یزدی زاده، دریافت نش��ان صادر کننده نمونه اس��تانی، 

پذیرش درخواست فروش محصولات جدید آرک، ریل معادن، 
ری��ل راه آهن در ب��ورس کالای ایران، عرض��ه کلاف صنعتی 
برای نخس��تین بار در بورس کالای ای��ران، فروش محصولات 
ناش��ی از تولید کک )فوس��ی قطران( برای نخستین بار و... را 
از جمله دستاوردهای این شرکت در حوزه فروش معرفی کرد. 
وی ب��ا بیان اینکه این ش��رکت در س��ال ۱۳۹۸، با تنگناها و 
محدودیت هایی درباره تامین مس��تمر و کافی مواد اولیه مورد 
نیاز از نظر کمی و کیفی روبه رو بود گفت: در س��ال گذش��ته 
۲ میلیون و ۵۲۶ هزار و ۱۷۴ تن چدن مذاب در ذوب آهن تولید 
شد که افزایش حدود ۵ درصدی نسبت به سال ۱۳۹۷داشت. 

همچنین در س��ال ۹۸ ش��اهد افزایش حدود ۱۴ درصدی در 
تولید آگلومره، افزایش ۲ و نیم درصدی در تولید کک خشک، 
افزای��ش حدود ۶ درصدی در تولید ف��ولاد خام و افزایش ۵ و 
نی��م درصدی در جمع کل محصولات اصلی بودیم. یزدی زاده 
اف��زود: در س��ال ۱۳۹۸ ذوب  آه��ن اصفهان موف��ق به تولید 
یک میلیون و ۲۵۰ هزار تن کک ش��د که یک رکورد در تاریخ 
ذوب آهن اصفهان به ش��مار می رود. همچنین علاوه بر رکورد 
تولید س��الانه چدن مذاب با ۲کوره بلند، این شرکت موفق به 
ثبت رک��ورد تولید ماهانه ۲۴۴۱۴۴ و روزانه ۹۶۵۷ تن چدن 

مذاب با ۲کوره بلند نیز شد.

افزایش 2۸ درصدی تناژ صادرات ذوب آهن اصفهان 

 گروه معدن: 
مش��اور امور مناطق ویژه اقتصادی ایمیدرو با 
دعوت از س��رمایه گذاران برای فعالیت در صنایع 
پایین دس��تی در منطقه وی��ژه اقتصادی لامرد، 
گفت: با بهره ب��رداری از پروژه آلومینیوم جنوب 
در منطق��ه ویژه اقتصادی لامرد، تولید ش��مش 

آلومینیوم در کشور به ۲برابر خواهد رسید.
به گزارش ش��اتا، س��یدعلی اصغر علامه اظهار 
کرد: آلومینی��وم جنوب بزرگ تری��ن آلومینیوم 
کش��ور با جدیدترین فناوری روز دنیاست که در 
دولت تدبیر امید ش��روع شد و در همین دولت 

هم به بهره برداری رسید.
وی با اع��لام اینکه با بهره برداری از این پروژه 
تولید ش��مش آلومینیوم در کش��ور ب��ه ۲برابر 
خواهد رس��ید، تصریح کرد: این کارخانه عظیم 
با س��رمایه گذاری خارج��ی و طرف چینی انجام 
شده است و با تولید این محصول و ایجاد صنایع 
پایین دس��تی یک تحول بزرگ در جنوب کشور 

رخ خواهد داد.
علام��ه با دع��وت از هم��ه س��رمایه گذاران و 
صاحبان س��رمایه برای سرمایه گذاری در صنایع 
پایین دس��تی این منطقه، اضاف��ه کرد: منطقه 
ویژه اقتصادی لامرد زیرس��اخت های موردنیاز را 

برای این مهم آماده کرده است.
مش��اور امور مناطق ویژه اقتصادی ایمیدرو با 
یادآوری اینکه در این کارخانه حدود ۲هزار نفر 
مسقیم شغل ایجاد شده است، گفت: منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد و کارخانه آلومینیوم در توس��عه 
جنوب فارس و شهرستان لامرد و همچنین مهر 
تاثیر بس��یار زیادی گذاشته است که جا دارد از 
تلاش های آیت الله علوی وزیر محترم اطلاعات و 
نماینده محترم، سیدمحسن علوی که در شروع 
پروژه و اتمام پروژه و ایجاد زیرس��اخت ها نقش 

بسزایی داشتند، تشکر کنیم.
وی یک��ی از مهم تری��ن اقدامات وزارت صمت 
را اح��داث ای��ن کارخان��ه دانس��ت و گفت: این 
وزارتخانه هم در ایجاد زیرس��اخت ها و هم رفع 
موان��ع پروژه تلاش زی��ادی انج��ام داد و نقش 

س��ازمان ایمی��درو به عنوان متول��ی نیز پررنگ 
ب��ود و مدیرعامل ایمیدرو ش��خصا روزانه پیگیر 
روند پروژه بود. همچنین از پیگیری های مدیران 
منطق��ه ویژه اقتصادی لامرد و مدیران س��ابق و 

جدید آلومینیوم سالکو نیز تشکر دارم.
ش�کوفایی صنعتی و اقتصادی لامرد  �

با بهره برداری از آلومینیوم جنوب
در ای��ن بی��ن عل��ی عبداله ن��ژاد، مدیرعامل 
آلومینی��وم جن��وب )س��الکو( ب��ا اش��اره ب��ه 
پیگیری ه��ای ویژه رضا رحمان��ی، وزیر صنعت، 
مع��دن و تج��ارت و س��ازمان ایمی��درو ب��رای 
راه اندازی این طرح در شهرس��تان لامرد گفت: 
اجرای این طرح با مش��ارکت س��ازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
و شرکت سرمایه گذاری غدیر، نمونه ای موفق از 
همکاری بخش ه��ای مختلف تولیدی و صنعتی 
است که در هفته جاری به بهره برداری می رسد.

وی درباره اهمی��ت راه اندازی طرح آلومینیوم 
جن��وب در شهرس��تان لام��رد و فرصت ه��ای 
این واحد برای اش��تغالزایی و توس��عه اقتصادی 
منطق��ه اظهار کرد: ش��روع فعالیت های اجرایی 
ط��رح عظی��م و مل��ی آلومینی��وم جن��وب در 
منطقه ویژه صنایع انرژی بر لامرد، چش��م انداز 
بسیار روش��نی برای رشد و شکوفایی صنعتی و 
اقتص��ادی منطقه به وج��ود آورده و انگیزه لازم 
برای افزایش سرمایه گذاری های منطقه ای برای 
ش��روع فعالیت ه��ای اقتصادی مولد و س��اخت 
واحدهای صنعت��ی کوچک برای تامین نیازهای 
اجرایی دوران س��اخت طرح آلومینیوم جنوب را 

در منطقه و شهرستان لامرد ایجاد کرده است.
وی اضاف��ه کرد: ط��رح آلومینی��وم جنوب با 
ظرفی��ت تولید ۳۰۰هزار ت��ن آلومینیوم اولیه و 
با زنجیره کامل تولید، ش��امل کارگاه های ذوب 
آلومینیوم،  اند س��ازی و س��الن های ریخته گری، 

زمینه اش��تغال ۱۵۰۰نفر را به صورت مستقیم 
و ۵۰۰۰نف��ر را ب��ه صورت غیرمس��تقیم فراهم 

می کند.
 عبداله ن��ژاد گفت: یکی از نکات برجس��ته در 
راه ان��دازی این ط��رح پیگیری های وی��ژه وزیر 
صمت و حمایت های این وزارتخانه بوده اس��ت 
و ایمی��درو نه تنها به عنوان یکی از س��هامداران 
عمده این طرح، بلکه به لحاظ سرمایه گذاری های 
انجام ش��ده در ایجاد زیر س��اخت های آن، نقش 
اصل��ی و پیش رو را در این طرح داش��ته اس��ت 
و س��اخت منطق��ه ویژه صنایع ان��رژی بر لامرد 
و تامین زمین با تس��هیلات و ش��رایط مناسب 
و ایجاد زیر س��اخت های مورد نی��از برای تامین 
آب، گاز، تصفیه پس��اب، گمرک و ایجاد منطقه 
وی��ژه صنایع انرژی بر و بندر پارس��یان و احداث 
اسکله اختصاصی طرح آلومینیوم جنوب، آن هم 
در ش��رایط خاص اقتصادی متاثر از تحریم های 

یک جانب��ه و ظالمان��ه و با هم��کاری و حمایت 
و پش��تیبانی از تی��م اجرایی طرح، زمینه س��از 
موفقی��ت اجرایی ط��رح و تحق��ق بهره برداری 
عملیاتی از آن بوده اس��ت. مدیرعامل آلومینیوم 
جنوب)سالکو( درباره چشم انداز توسعه ای طرح 
نیز بیان کرد: فلز آلومینیوم یکی از شاخص های 
توس��عه اس��ت، بهره برداری از ط��رح آلومینیوم 
جنوب، اگر چه یک موفقیت بارز مدیریتی برای 
هیات مدیره طرح و سهامداران آن است؛ بلکه در 
حقیقت یک ش��روع برای حرکت بزرگ تر برای 
توسعه و ش��کوفایی صنعتی و اقتصادی منطقه 
به ش��مار می آی��د. عبداله نژاد گفت: گس��ترش 
زیرساخت های صنعتی منطقه و برنامه ریزی های 
انج��ام ش��ده ب��رای س��رمایه گذاری در صنایع 
بالادستی و پایین دستی آلومینیوم، فردای بسیار 
روشنی را در رشد و ش��کوفایی اقتصادی آن به 

تصویر می کشد.
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روی خط خبر

مدیرعام��ل هلدینگ صنایع و معادن ماهان و سرپرس��ت 
مجتمع فولاد بناب گفت: در سال ۹۸، با تولید ۴۹۳ هزار تن 
شمش و مقاطع فولادی، رشد ۴۵ درصدی نسبت به سال۹۷ 
را تجرب��ه کردیم و در این زمینه، رکورد جدیدی را در تولید 

محصولات فولادی به ثبت رساندیم. 
به گزارش روابط عمومی فولاد صنعت بناب، جاهد خطیبی 
با اش��اره به میزان تولید سال ۹۸، اظهار کرد: مجتمع فولاد 
صنعت بناب توانس��ت در س��ال ۹۸ با تولی��د ۱۴۴ هزار تن 
شمش فولادی القایی، رکورد قبلی خود را که ۱۲۶ هزار تن 
بود بهبود بخشد و همچنین ذوب ۱۵۰ قوس پس از یک سال 
توقف به مدار تولید بازگشت و با تولید ۱۲۵ هزار تن شمش 
فولادی قوس��ی، رکورد ۱۲۱ هزار تنی خود را جابه جا کرده 
و در مجموع با ۱۱۲ درصد رش��د تولید نس��بت به سال ۹۷، 

افزایش چشمگیری داشت.

وی اف��زود: با توجه به بهره من��دی از تعدد خطوط نورد و 
تولی��د انواع مقاطع فولادی، در قالب سبدفروش��ی و تحویل 
س��ریع با تناژ س��الانه ۲۲۵ هزار تن در س��ال ۹۸ و افزایش 
۵.۶درصدی تولید نس��بت به س��ال ۹۷، در ای��ن زمینه نیز 

شاهد رشد و رونق تولید بودیم.
مدیرعامل هلدین��گ صنایع و معادن ماهان درباره کاهش 
هزینه ها و افزایش بهره وری، گفت: به منظور کاهش هزینه ها 
و افزای��ش بهره وری، برنامه ری��زی لازم در واحدهای مختلف 
انجام ش��ده اس��ت و پایین آوردن قیمت تمام شده محصول، 
ب��ا درنظر گرفتن تمام ش��اخص های لازم، م��ورد توجه ویژه 
اس��ت؛ به طوری که در سال گذشته، ۴۰۴ تن به ازای هر نفر 

تولید شده است.
وی اظه��ار کرد: همچنین یکی از اهداف مهم ما در س��ال 
جدید، افزایش تولید و صادرات نسبت به سال گذشته است 

و امیدواریم با نگاه صادرات محور در حوزه صادرات غیرنفتی، 
نقش بسزایی را در ارزآوری برای کشور ایفا کنیم.

خطیبی با اش��اره ب��ه جایگاه مجتمع ف��ولاد صنعت بناب 
در منطق��ه نیز یادآور ش��د: مجتمع فولاد صنع��ت بناب به 
لحاظ اقتصادی، صنعت��ی، اجتماعی و میزان تاثیر گذاری در 
ای��ن زمینه ها، از اهمیت بالایی برخوردار اس��ت و در زمینه 

سیاس��ت های کلان کشور برای ایفای نقش سازنده در تولید 
و آبادان��ی و ایجاد اش��تغال، توانس��ته اس��ت موفقیت هایی 
بالای��ی را کس��ب کند و ت��لاش ب��رای برداش��تن گام های 
بلن��د از رونق تولید س��ال ۹۸ تا »جهش تولید« س��ال ۹۹ 
را در حال برداش��تن اس��ت که بس��ترهای لازم نیز در قالب 
 زنجیره تولید در هلدینگ ماهان و ش��رکت های تابعه ایجاد

 شده است.
وی با اش��اره به برنامه های پیش بینی ش��ده برای مجتمع 
ف��ولاد صنعت بناب در س��ال جدید نیز گف��ت: برای تحقق 
عملی شعار س��ال »جهش تولید« بر آن هستیم که علاوه بر 
افزایش تولید، در ح��وزه صادرات نیز افزایش چند برابری را 
نسبت به سال گذشته داشته باشیم و با نگاه صادرات محوری 
در حوزه صادرات غیرنفتی، نقش بس��زایی را ایفا و ارز آوری 

صورت پذیرد.

براساس سند چشم انداز ۱۴۰۴ ظرفیت فولاد سازی کشور 
۵۵ میلیون تن پیش بینی ش��ده که ب��رای تحقق این مهم، 
اکنون به طور متوس��ط سالانه نیاز به ظرفیت ۳میلیون تنی 

داریم تا در مدت ۱۴۰۴- ۱۳۹۹ این مهم تحقق یابد.
ب��ه گزارش ایرنا برپایه جداول آماری س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن و صنای��ع معدنی ایران )ایمی��درو( حاکی 
اس��ت، در قال��ب برنام��ه شش��م توس��عه )۱۴۰۰- ۱۳۹۶( 
ظرفیت تولید فولاد کش��وراز سطح ۳۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
 تن در س��ال۹۶ باید در س��ال ۱۴۰۰ به بیش از ۴۰ میلیون

 تن برسد.
همچنین میزان تولید شمش فولادی نیز از رقم ۲۱میلیون 
و ۸۴۰ هزار تن در سال۹۶ باید به رقم ۳۴ میلیون تن برسد.
آمارهای مورد بررس��ی نشان می دهد ظرفیت فولاد سازی 
در س��ال ۹۷ به میزان ۳۵ میلیون تن ثبت شد و تولید هم 

به رقم ۲۴ میلیون و ۶۷۰ هزار تن رسید.
علاوه ب��ر ای��ن پیش بین��ی ظرفیت ب��رای س��ال۹۸ رقم 

۳۶میلیون و ۸۰۰ هزار تن بود و برآورد تولید هم ۲۶ میلیون 
تن بود. چنانچه سال جاری ۴طرح فولاد سازی استانی نی ریز 
)فارس(، ش��ادگان ) خوزستان(،  میانه )آذربایجان شرقی( و 
قائنات )خراس��ان جنوبی( که هریک ۸۰۰هزار تن ظرفیت 
دارند، در م��دار تولید قرار گیرن��د، ۳.۲میلیون تن ظرفیت 
جدید ایجاد خواهد ش��د که با احتس��اب  ظرفیت پارسال، 

فولاد سازی کشور به توان ۴۰میلیون تنی می رسد.

ایران اکنون دهمین فولادس��از جهان به ش��مار می رود و 
با تحقق هدف چش��م انداز در سال ۱۴۰۴ انتظار می رود به 

رتبه هفتم دنیا ارتقا پیدا کنیم.
م��رور وقایع صنع��ت فولاد کش��ور گویای آن اس��ت که 
صنعتگ��ران کش��ورمان در ای��ن بخش عملک��رد فوق العاده 
داش��تند، زیرا زمانی در اوایل دهه ۹۰ سالانه ۵ تا ۷میلیون 
تن  واردات فولاد داشتیم، اما اکنون ضمن صادرات، از رشد 

متوسط جهانی در تولید هم عملکرد فراتر داشته ایم.
میزان تولید فولاد خام )میانی( کشور در سال ۹۷ برابر با 
۲۴ میلیون و ۶۷۰ هزار تن بود و نسبت به سال ۹۶ که رقم 
۲۱ میلیون و ۸۸۴ هزار تن ثبت شده بود، رشد ۱۳درصدی 
را نشان داد، در حالی که رشد متوسط جهانی ۰.۵درصد بود 
و فولادسازان کشورمان رکورد بی سابقه ای برجای گذاردند.

چنانچ��ه موض��وع تحریم ه��ای ظالمانه دش��من را مرور 
کنیم و موانع ایضایی که بر س��ر راه فولادسازان ایجاد شده و 
همچنان تشدید می شود، نسبت به توانمندی تولیدکنندگان 

کشور ایمان می آوریم و درحالی که سال ۱۳۸۴ تولید فولاد 
کش��ور ۹میلیون و ۵۷۴تن ثبت ش��ده بود، اما برآورد سال 
گذش��ته ۲۶میلیون تن اس��ت ک��ه اخت��لاف ۱۶میلیون و 

۴۲۶هزار تن را نشان می دهد.
بنابرای��ن صنع��ت فولاد ک��ه زمانی با نخس��تین کارخانه 
احداثی در نیمه دهه ۴۰ در اصفهان در سیطره کارشناسان 
همس��ایه ش��مالی قرار داش��ت، ام��روز درقالب مش��خصه 
درون زایی و برون گری توانسته بین ۶۷ کشور شاخص جهان 
در تولید فولاد خودنمایی کند و صادرات کیفی آن در ده ها 

بازار صادراتی خودنمایی کند.
انتظ��ار م��ی رود در فرص��ت باقی مان��ده تا س��ال ۱۴۰۴، 
صنعتگران کش��ورمان ضمن محقق س��اختن هدف برنامه، 
در س��ازندگی کش��ور نقش کلیدی خود را ایف��ا کنند، زیرا 
امروز صنا یع وس��یعی در کش��ور وابسته و متکی به صنعت 
فولاد هس��تند که به طور مشخص می توان از خودروسازی و 

لوازم خانگی به عنوان ۲نمونه یاد کرد.

رشد 4۵ درصدی تولید در فولاد صنعت بناب

نیاز فولاد به ظرفیت سازی 3میلیون تنی سالانه

صادرکنندگان سرب و روی منتظر لغو عوارض صادراتی
رئیس اتحادیه صادرکنندگان سرب و روی مطرح کرد: 

تصفیه اولترافیلتراسیون 
 در فولاد سفیددشت

 برای نخستین بار در کشور

ط��رح تصفی��ه فاضلاب و پس��اب ب��ه روش 
اولترافیلتراس��یون برای نخستین بار در کشور در 

مجتمع فولاد سفیددشت اجرا شد.
به گزارش ش��اتا، مدیرعامل فولاد سفیددشت 
گف��ت: این واحد ب��رای نخس��تین بار در بخش 
صنعت کش��ور، با همکاری یکی از ش��رکت های 
دانش بنیان در سال جهش تولید در این مجتمع 

صنعتی، تجهیز، تکمیل و بهره برداری شد.
محم��ود ارباب زاده افزود: ب��ا اجرای این طرح 
خ��لاق مل��ی، ۳۰ لیتر آب در ثانیه از پس��اب و 
شبکه فاضلاب شهر بروجن تصفیه و در صنعت 
فولادس��ازی به واحد احیاء مس��تقیم و سامانه 

خنک کننده می رسد.
 وی ادام��ه داد: واح��د تصفیه پس��اب فولاد 
سفیددش��ت به ص��ورت تمام خ��ودکار طراحی 
ش��ده و ش��امل واحده��ای فیلترش��نی، فیلتر 
کربنی، فیلت��ر کارتریج، گندزدایی اولیه و واحد 

اولترافیلتراسیون است.
مدیرعام��ل ف��ولاد سفیددش��ت تصریح کرد: 
مجتمع فولاد چهارمحال و بختیاری شامل بخش 
احیا )تبدیل گندله آهن به آهن اسفنجی(، بخش 
فولادس��ازی )تبدیل آهن اس��فنجی به اسلب( و 
بخش تولید ش��مش فولادی در ۴۲۲هکتار و با 
زیربنای ۲۵۰ هکتار، در سفیددشت فعال است. 
گفتنی اس��ت که مجتمع فولاد چهارمحال و 
بختیاری در سفیددشت در فاصله ۳۰ کیلومتری 

شهرکرد مرکز استان قرار دارد.

 ثبت دو رکورد جدید 
در فروردین از سوی 

فولاد آلیاژی ایران

کارکن��ان و مدیریت ش��رکت ف��ولاد آلیاژی 
همواره کوش��یده اند تا سهم به سزایی در تأمین 
سبد محصولات مشتریان خود و قطع وابستگی 
دیگر صنایع به واردات ان��واع فولادهای آلیاژی 
قابل تولید در این ش��رکت باش��ند.  به گزارش 
معدن نیوز، در زمینه تحقق اهداف سال جهش 
تولید و در س��ایه اهتمام کارگران شرکت فولاد 
آلی��اژی ای��ران؛ در تاری��خ ۳۰ فروردین ۱۳۹۹ 
رک��ورد ف��روش و حم��ل روزان��ه محص��ولات 
شکس��ت و با رشد ۵ درصدی به وزن ۳۸۴۱ تن 
ارتق��اء یافت.  همچنی��ن در تاریخ ۲۲ فروردین 
س��ال جاری، رک��ورد تولی��د در واح��د تکمیل 
کاری این ش��رکت با دس��تیابی و به رسیدن به 
عدد ۱۱۱۳تن شکس��ته ش��د که از ۵، ۵درصد 
رشد نس��بت به رکورد قبلی برخوردار است که 
در ۱۶ آبان ۹۸ به  دس��ت آمده بود.  کسب این 
۲موفقیت ارزش��مند در ش��رایط ویژه حاکم بر 
تمام کش��ورها به ویژه در نخس��تین ماه از سال 
جدی��د، نش��ان از همدل��ی و اراده این مجموعه 
بزرگ صنعتی داش��ته، جای تبریک به خانواده 

صنعت کشور دارد.

فروش ۳۰۸ میلیارد 
تومانی فولاد خوزستان 

در اسفند
ش��رکت فولاد خراس��ان در ۱۲ ماهه منتهی 
ب��ه اس��فند ۱۳۹۸ از ف��روش محص��ولات خود 
۴۴۴۷میلیارد تومان درآمد کسب کرد که حدود 
۳۰۸ میلیارد تومان آن مربوط به فروش اس��فند 
اس��ت. به گزارش بورس ۲۴، گفتنی است مبلغ 
فروش این شرکت در مدت ۱۲ ماهه سال ۹۸ در 
مقایس��ه با مدت مشابه سال قبل ۵۳درصد رشد 

داشته است.

فولادس��ازان بزرگ کشور در سال ۹۸ بیش از ۷ میلیون 
تن انواع ش��مش و محص��ولات فولادی ص��ادر کردند که 
نسبت به ۱۲ ماهه س��ال ۹۷، افزایش ۲۷ درصدی داشته 

است.
به گزارش ایس��نا، براین اساس در ۱۲ ماهه سال گذشته 
ح��دود ۷ میلی��ون و ۳۳ ه��زار و ۶۷۸ تن انواع ش��مش و 
محصولات ف��ولادی )بلوم، بیلب، اس��لب، تیرآه��ن، انواع 
ورق، میلگ��رد، ان��واع کلاف، آهن اس��فنجی، بریک��ت و...( 
با افزایش ۲۷ درصدی نس��بت به مدت مش��ابه س��ال۹۷ 

صادر ش��ده اس��ت. میزان صادرات این کالاهای معدنی در 
 مدت مش��ابه س��ال ۹۷، حدود ۵ میلیون و ۵۱۵ هزار تن

 بوده است.
براس��اس اعلام ش��بکه اطلاع رس��انی تولی��د و تجارت، 
ش��رکت های فولاد خوزس��تان یک میلی��ون و ۸۳۷ هزار و 
۶۶۰ تن، فولاد مبارکه یک میلیون و ۴۵۰ هزار و ۳۴۷تن، 
ذوب آه��ن اصفه��ان یک میلیون و ۱۵۸ ه��زار و ۹۶۵ تن، 
ف��ولاد کاوه جنوب ۹۳۱ ه��زار و ۸۹۰ تن، فولاد هرمزگان 
۸۱۵ هزار و ۴۱۱ تن، معدنی و صنعتی چادرملو ۳۶۵هزار 

و ۱۰۲ تن، فولاد خراس��ان ۲۳۵ هزار و ۶۳ تن، صبا فولاد 
۱۴۶ ه��زار و ۷۹۴ ت��ن، ف��ولاد آلیاژی ای��ران ۵۹ هزار و 
۹۴۹تن و فولاد بناب ۳۲ هزار و ۴۹۷ تن صادرات داشتند.

تنها در اس��فند س��الی که گذش��ت، ۵۲ هزار و ۵۵۵تن 
مجموع صادرات ش��رکت های بزرگ فولادی بوده است که 
نس��بت به میزان صادرات سال ۹۷، حدود ۱۴ درصد رشد 

داشت.
همچنین گفتنی اس��ت که در سال جاری، بررسی قیمت 
اس��لب صادراتی ایران در هفته گذش��ته حکایت از کاهش 

قیمت دارد. اس��لب صادراتی ایران در هفته گذشته باز هم 
کاه��ش قیمت را تجربه کرده و قیمت آن در ۲۷ فروردین 

به محدوده ۳۲۵ دلار به ازای هر تن رسیده است.

صادرات ۷ میلیون تن فولاد در سال ۹۸

 گروه معدن: 
رئی��س اتحادیه صادرکنندگان س��رب و روی 
گفت: صادرکنندگان س��رب و روی با مشکلاتی 
از جمله پرداخت در حقوق دولتی و بازگشت ارز 
صادراتی حاصل از صادرات روبه رو هس��تند که 
باید قبل از صادرات تمام��ی این فرآیندها را به 

طور کامل تسویه کرده باشند.
به گزارش گس��ترش نیوز، حس��ن حسینقلی 
اظه��ار کرد: بس��یاری از مع��ادن و کارخانه های 
بزرگ دنیا به علت شیوع این بیماری بسته شده 

و قیمت های نیز کاهش یافته است است.
 اما به نظر می رس��د این بح��ران پایدار نبوده 
و در ۲ تا ۳ماه آینده ش��اهد افزایش نرخ فلزات 

باشیم.
وی ب��ا اش��اره به وض��ع عوارض ص��ادرات بر 
صنایع معدنی در س��ال گذش��ته گف��ت: با بازار 
خوب جهانی که س��ال گذش��ته ب��ا آن روبه رو 
بودی��م و ن��رخ فلز روی نی��ز ۱۷۰۰ دلار تعیین 
شده بود می توانس��تیم صادرات داشته باشیم و 
ارز حاص��ل از آن را در بخش س��رمایه گذاری و 
اش��تغال صرف کنیم که به دلیل اعمال عوارض 
 ب��ر ص��ادرات صنای��ع س��رب و روی در رک��ود

 قرار گرفت.
تاثیر کرونا بر صنعت سرب و روی �

حسینقلی در پاسخ به این 
س��وال که آیا شیوع کرونا 
در نرخ سرب و روی نقش 
دارد گف��ت: کرون��ا ی��ک 
عام��ل موق��ت در کاهش 
در  مص��رف  و  تولی��دات 

جهان شده است. 
بس��یاری از کارخانه های تولیدی به دلیل این 
بح��ران تعطیل ش��ده اند و همین عامل س��بب 
اس��تفاده نکردن از سرب در صنایع باتری سازی 

خودرو شده است. 
از طرف��ی ش��اهد تعطیلی واحده��ای معدنی 
سرب و روی نیز در جهان هستیم و تا زمانی که 
این واحدها به چرخه تولید بازنگردند نوس��انات 

شدیدی در بازار خواهیم داشت.

نوسانات قیمتی سینوسی است �
حسینقلی در ادامه نوسانات نرخ فلزات سرب 
و روی در ۵۰سال گذش��ته را سینوسی دانست 
و اف��زود: در این ب��ازار بین ب��الا و پایین آمدن 
قیمت ها ممکن اس��ت ۳ تا ۵س��ال فاصله ایجاد 

شود. 
قیمت ه��ا زمان��ی ک��ه افزایش می یاب��د و در 
اوج ق��رار می گی��رد تولیدکننده هایی که قبلا به 
دلای��ل اقتص��ادی نبودن بهره ب��رداری از معدن 
وارد بازار نش��ده بودند به بازار ب��از می گردند و 
به دلیل تولی��د زیاد قیمت ها دوباره به س��مت 
کاهشی شدن حرکت می کند و این چرخه دوباره 

تکرار می شود.
وی با اش��اره به مشکلات در تولید و صادرات 

س��رب و روی گفت: کاهش نرخ جهانی سرب و 
روی در LME و تورم ناش��ی از حجم نقدینگی 
در کشور دو مشکل عمده تولیدکنندگان سرب 
و روی اس��ت. صادرکنندگان نیز با مشکلاتی از 
جمله پرداخت در حقوق دولتی و بازگش��ت ارز 
صادراتی حاصل از صادرات روبه رو هس��تند که 
باید قبل صادرات تمامی این فرآیندها را به طور 

کامل تسویه کرده باشند.
عوارض ۱۲ درصدی و تاثیرات آن  �

بر صادرات
رئیس اتحادیه تولیدکندگان س��رب وروی به 
قراردادن ع��وارض بر صادرات مواد خام اش��اره 
کرد و گفت: در حالی ک��ه قانون صراحتا تاکید 
می کند ک��ه بر صادرات هیچگونه عوارضی نباید 

تعلق بگیرد. در س��ال ۹۷ ب��رای صادرکنندگان 
صنایع معدنی عوارض تعیین شد و این قانون در 

سال ۹۸ به اجرا رسید. 
براس��اس مصوب��ات بای��د از یک م��اه بعد این 
اجرایی می ش��د. درصورتی که ای��ن قانون تنها 
۳روز پس از تصویب اجرایی ش��د و در حالی که 
قانون رفع موانع تولید اعلام کرده که در صورت 
تعیی��ن عوارض باید از ۳ ماه قبل اطلاع رس��انی 
انجام ش��ود ام��ا تنها ۳ روز بعد ن��ه از مواد خام 
بلکه از کنس��انتره عوارض دریافت شد و این در 
حالی اس��ت که قانون رف��ع موانع تولید در ماده 
۳۷ صراحتا تصریح ش��ده که ماده خام، ماده ای 
اس��ت که هیچگونه تغییر ش��یمیایی، فیزیکی و 

کیفیتی روی آن انجام نشده باشد.

صادرکنندگان منتظر بخشنامه جدید �
وی در ادام��ه ب��ه کاه��ش عوارض اف��زود: با 
جلس��اتی که تش��کل ها با وزارت صم��ت، اتاق 
بازرگانی و ش��رکت ملی مس برگزار کردند قرار 
شد تا عوارض یک ساله از ۲۰به ۱۲درصد کاهش 
پی��دا کند. وزیر صمت نی��ز در نامه دوم خود به 
گمرک میزان ع��وارض را ابلاغ کرد اما به دلیل 
قید نش��دن عبارت یک س��اله، در س��ال جدید 
همچن��ان گمرک عوارض دریافت می کند و قرار 
اس��ت با مکاتبات انجام شده این مشکل برطرف 
ش��ود. تولیدکنن��دگان نیز با توجه ب��ه پر بودن 
انبارها منتظر بخش��نامه دریافت نکردن عوارض 
۱۲درصدی برای صادرات هستند تا محصولات 

خود را صادر  کنند.
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روی خط خبر

۷۶هزار و ۷۷۱ میلیارد 
ریال در صنعت بوشهر 

سرمایه گذاری شد
مع��اون ام��ور صنایع و 
صنعت،  س��ازمان  معادن 
مع��دن و تجارت اس��تان 
بوش��هر گف��ت: در س��ال 
پروان��ه   ۵۱ گذش��ته 
با  بهره ب��رداری صنعت��ی 

س��رمایه گذاری ۷۶هزار و ۷۷۱ میلیارد ریال در 
این استان صادر شد.

به گزارش ایرنا، حس��ن بحرین��ی اظهار کرد: 
اش��تغال ایجاد شده از سوی این واحدها ۲ هزار 
۷۰ نفر گزارش شده و از لحاظ شمار پروانه های 
بهره ب��رداری صادر ش��ده نیز رش��د ۹ درصدی 

حاصل شد.
معاون امور صنایع و معادن س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان بوش��هر بی��ان کرد: از 
مجم��وع ۵۱ پروانه بهره ب��رداری صنعتی صادر 
شده در س��ال ۹۸ در استان بوشهر ۳۹ فقره از 
سوی این سازمان و مابقی به وسیله مناطق ویژه 

اقتصادی استان بوده است.
بحرینی عنوان کرد: تا پایان س��ال گذش��ته، 
۵۸۶ فقره پروانه بهره برداری صنعتی با مجموع 
سرمایه گذاری ۲۹۰ هزار و ۷۶۸میلیارد ریال و 
اشتغال ۳۲ هزار و ۳۹۷ نفر زیرپوشش سازمان 

صمت در استان بوشهر صادر شده  است.
وی عن��وان ک��رد: تش��کیل نشس��ت متعدد 
کارگروه تس��هیل و رفع موانع تولید در اس��تان 
و برگزاری نشست های کمیته رونق تولید برای 
حمایت و توس��عه واحدهای صنعتی توانس��ته 
بخشی از مشکلات بنگاه های تولیدی را برطرف 
و چرخ��ه اقتصادی برخ��ی از واحدهای راکد را 

دوباره فعال کند.

 نگاه خوشه صنعتی
 به معدن داشته باشیم 

نماین��ده منتخب مردم نهبندان و سربیش��ه 
در مجل��س با اش��اره ب��ه اینکه بهره ب��رداری و 
اس��تخراج معادن نوعی قدم گذاشتن در مسیر 
توس��عه اس��ت گفت: اگ��ر به معدن ب��ه عنوان 
 خوش��ه صنعت��ی ن��گاه نکنی��م دچار مش��کل 

خواهیم شد. 
ب��ه گزارش مهر، مصطفی نخع��ی در دیدار با 
نماین��ده ولی فقیه در خراس��ان جنوبی، اظهار 
ک��رد: کش��ور ایران کش��ور ظرفیت ها اس��ت و 
مس��یر طولانی برای رونق بیش��تر و بهتر شدن 
مسائل در مس��یر تولید وجود دارد که در سال 
 جهش تولی��د باید بیش از پی��ش از ظرفیت ها 

استفاده کنیم.
وی با بی��ان اینکه تحریم ها و مش��کلاتی که 
امروز در ف��روش نفت داری��م می تواند فرصتی 
باش��د تا بتوانیم به ش��رایط بهتر و مناسب تری 
دس��ت پیدا کنیم، افزود: اگر در استان به دنبال 
رونق و جهش تولید هس��تیم بای��د قابلیت ها و 
مزیت های منطقه ای را ب��ه صورت ویژه مدنظر 

قرار دهیم.
نماینده منتخب مردم شهرستان های نهبندان 
و سربیش��ه در مجلس با اشاره به اینکه درست 
اس��ت بهره برداری و استخراج معادن نوعی قدم 
گذاشتن در مسیر توسعه است اما اگر به معدن 
به عنوان خوشه صنعتی نگاه نکنیم دچار مشکل 
خواهیم شد، گفت: شهرس��تان های نهبندان و 
سربیش��ه چکیده ای از تمام قابلیت های استان 
در زمینه ه��ای مختل��ف اس��ت اما متأس��فانه 
 آن ط��ور ک��ه باید به ای��ن شهرس��تان ها توجه 

نشده است.
وی با بیان اینکه عدم وجود زیرس��اخت های 
لازم برای توس��عه از بزرگ ترین مشکلات ما در 
شهرستان های نهبندان و سربیشه است، عنوان 
کرد: احیای طرح توس��عه در منطقه را قطعا در 

دستورکار خواهیم داشت.
نخعی با اش��اره به اینکه مجل��س یازدهم در 
مس��یر جهش تولید نق��ش مهم��ی را برعهده 
خواه��د ش��د، بیان ک��رد: یکی از موان��ع تولید 
مشکلات و موانع قانونی است که قطعا ظرفیت 
مجلس می تواند در رفع موانع قانونی در مس��یر 

تولید کمک شایانی داشته باشد.
وی با بیان اینکه تعداد قابل توجهی از جوانان 
نسل سوم در مجلس یازدهم ورود پیدا کرده اند 
که نقطه عطفی بعد از انقلاب اس��ت، اظهارکرد: 
مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم اعتماد به 
جوانان را تاکید کردن��د بنابراین حضور جوانان 
انقلابی در مجلس بسیار مهم و قابل توجه است.

رئیس اداره صنعت، مع��دن و تجارت گناباد گفت: میزان 
اشتغال صنعتی و معدنی در این شهرستان در سال گذشته 

نسبت به سال قبل از آن ۳۴۶ درصد افزایش یافت.
ه��ادی ای��زدی در گفت وگو ب��ا ایرنا اظهار کرد: پارس��ال 
۲۷مجوز جدید سرمایه گذاری با مبلغ ۳ هزار و ۷۸۶ میلیارد 

ریال و اشتغال زایی برای ۸۵۸ نفر در گناباد صادر شد.
وی ادامه داد: ۱۴ پروانه بهره برداری هم با س��رمایه گذاری 
۵۲۶ میلی��ارد ریال و اش��تغال مس��تقیم ۲۸۵ نف��ر در این 
شهرس��تان صادر شد که نسبت به سال ۱۳۹۷ از نظر تعداد 
۶۲ درص��د و از نظر س��رمایه گذاری ۳۰۶ درص��د و از نظر 

اشتغال ۳۴۶ درصد افزایش داشت.
ایزدی گفت: در مجموع طی س��ال گذشته در این بخش 
۵۱۵ اشتغال مس��تقیم در گناباد ایجاد شد که از این تعداد 
۲۸۵ ش��غل در بخش صنعت و معدن و ۲۳۰ ش��غل جدید 
در بخ��ش تجارت بود که نس��بت به تعه��د این بخش ها که 

۲۲۹نفر بود ۱۲۵ درصد رشد داشت.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت گناباد افزود: پارس��ال 
همچنین ۶۰۹ میلیارد ریال تسهیلات از محل منابع داخلی 
و تبص��ره ای به ۱۹ طرح در بخش صنعت و معدن و تجارت 

این شهرستان پرداخت شد.
وی با اشاره به افزایش ذخیره مواد معدنی گناباد در سال 

گذش��ته از ۳۳ میلیون به ۳۴ میلیون تن اظهارکرد: در این 
م��دت ۱۴۹ گزارش نظارتی مربوط به مس��ائل و مش��کلات 
واحدهای تولیدی در بخ��ش معدن و ۳۲ گزارش در بخش 

صنعت تدوین و به مسئولان ذی ربط ارائه شد.
ایزدی گفت: ۵هزار و ۳۸۸ تن کالا ش��امل ظروف چینی، 
س��نگ نما، فرآورده های لبنی، نشاس��ته، زعفران و پس��ته 
بس��ته بندی شده، پودر موسیر، نمک، ظروف مقوایی، کالای 

خ��واب و پودرهای معدنی ب��ه ارزش ۲ میلیون و ۸۱۰ هزار 
دلار در سال گذشته از گناباد به ۲۲ کشور صادر شد.

رئی��س اداره صنع��ت، مع��دن و تجارت گناب��اد از توزیع 
یک ه��زار و ۲۳ ت��ن کالای اساس��ی، ۴ ه��زار و ۹۲۵ حلقه 
لاس��تیک خودروه��ای س��نگین و ۱۱ ه��زار و ۷۷۳حلق��ه 
 لاستیک خودروهای سبک در سال گذشته در این شهرستان

خبرداد.
 

وی اف��زود: در این م��دت در ۴ هزار و ۵۶۴ بازدید نوبه ای 
و ۱۷۵ گش��ت مشترک با حضور مسئولان و دست اندرکاران 
ذی ربط از واحدهای صنفی و خدماتی گناباد ۴۴۲ ش��کایت 

مردمی از این بخش رسیدگی شد.
رئیس اداره صنعت، مع��دن و تجارت گناباد ادامه داد: در 
پی ش��کایت ش��هروندان از فعالیت ه��ای واحدهای صنعتی 
گناباد از طریق تماس با سامانه ۱۲۴ نیز ۲۱۰ فرم تخلف با 
مبلغ ۶ میلیارد و ۱۲۲ میلیون ریال تدوین و برای رسیدگی 

به تعزیرات حکومتی ارسال شد.
۱۷۲ واح��د صنعتی در بخش های صنای��ع کانی فلزی و 
غیرفلزی، صنایع غذایی، ش��یمیایی و سلولزی در شهرستان 
گناباد فعالیت دارد که برای راه اندازی آنها هزار و ۲۷۳میلیارد 
ریال س��رمایه گذاری ش��ده و برای ۳هزار و ۲۸۴نفر به طور 
مستقیم و ۲برابر این تعداد به طور غیرمستقیم اشتغال ایجاد 
شده است. ۳شهرک و ناحیه صنعتی نیز با ۴۴۷ هکتار زمین 
و ۵۴ واحد فعال و ۱۱ سردخانه و انبار و سیلو در شهرستان 
گناباد فعال اس��ت. از مجموع ۴ ه��زار و ۷۰۰ واحد صنفی 
دارای پروانه کسب در شهرستان گناباد ۳هزار و ۴۰۰ واحد 

فعال است.
مرکز شهرستان ۹۰ هزار نفری گناباد در ۲۸۷ کیلومتری 

جنوب مشهد واقع است.

افزایش ذخیره مواد معدنی گناباد به 34 میلیون تن 

مدل بی نظیر فولاد مبارکه اصفهان در غربالگری 

اس��تاندار کرمان گفت: تولید مس کاتد در استان کرمان 
نس��بت به س��ال ۹۷ حدود ۲برابر و ص��ادرات مس تقریبا 

۳برابر افزایش پیدا کرد.
به گزارش ایسنا، »محمدجواد فدایی« در نخستین جلسه 
ش��ورای معادن استان کرمان در س��ال جاری اظهار کرد: با 
وجود همه مشکلاتی که در سال ۹۸ داشتیم اما در مجموع 

عملکرد معادن در سال گذشته خوب بوده است.
وی با اشاره به توفیقات صنایع ملی مس ایران در استان 
کرمان ادامه داد: تولید مس کاتد در س��ال گذش��ته نسبت 
به س��ال۹۷ ح��دود ۲برابر و ص��ادرات مس تقریب��ا ۳برابر 

افزای��ش پیدا کرد. ضمن آنکه ارزش س��هام ش��رکت ملی 
مس در س��ال گذش��ته ۱۴۶درصد افزای��ش یافت که رتبه 
سوم شرکت های بورسی در کشور را به خود اختصاص داد. 
استاندار کرمان با اشاره به افزایش ۲۵درصدی فروش مس 
در سال گذشته افزود: پروژه های صنعتی و معدنی خوبی در 
استان کرمان در سال گذشته به بهره برداری رسیدند، ضمن 
آنکه پروژه های مناس��بی نیز آغاز ش��د. سرمایه گذاری های 
توس��عه ای از مهم تری��ن توقع م��ا از صنایع بزرگ اس��تان 
هس��تند و این صنایع باید اعلام کنند که سال جاری کدام 

پروژه های توسعه ای را در استان کلید خواهند زد.

وی از نقش صنایع کوچک و متوس��ط در توس��عه استان 
کرمان س��خن به میان آورد و در ادامه بر لزوم توس��عه این 
واحدها در اس��تان تاکید کرد و افزود: ش��رکت های بزرگ 
اس��تان باید نحوه مشارکت ش��ان در راه ان��دازی پروژه های 

کوچک و متوسط را اعلام کنند.
فدایی بیان کرد: براس��اس قانون باید یک درصد از فروش 
معادن در اختیار اس��تان باش��د که تا پایان سال ۹۶ از این 
محل، درآمدی برای استان نداشتیم اما در سال ۹۷ حدود 
۱۲.۵ میلیارد تومان از این محل به اس��تان اختصاص یافت 
که در س��ال گذش��ته این رقم در حدود ۴۶ میلیارد تومان 

بود که ۱۷میلیارد تومان از ۴۶میلیارد تومان محقق ش��ده، 
به جبران بخش��ی از کس��ری بودجه دس��تگاه های اجرای 

اختصاص یافت.
استاندار کرمان در بخش دیگری از صحبت های خود عدم 
بحث کارشناس��ی را یکی از مهم ترین عامل اجرایی نشدن 
مصوبات جلس��ات دانس��ت و تصریح کرد: نباید جلسات را 
به دلیل پایان زمان در نظر گرفته ش��ده برای آن جلس��ه، 
جلوی مباحث کارشناس��ی را گرف��ت و این عدم مطالعات 
کارشناسی باعث می ش��ود که اجرای یک مصوبه یک سال 

به طول می انجامد.

تولید 2برابری مس در استان کرمان

 گروه معدن: 
مع��اون تحقیق��ات و فناوری دانش��گاه علوم 
پزش��کی اصفهان، گفت: مدیریت بس��یار خوب 
فولاد مبارکه اصفهان در حوزه سلامت کارکنان 
و استراتژی های کارآمدی که برای فاصله گذاری 
به کار گرفته ش��ده تا ضمن ادام��ه روند تولید، 
به حفظ س��لامت کارکنان در بالاترین س��طح 
توجه شود، بس��یار رضایت بخش است. شنیدن 
این اخب��ار و اقدامات در چنین فضایی بس��یار 

خوشحال کننده و امیدوارکننده است.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ف��ولاد مبارک��ه 
اصفهان، ش��قایق  حق جوی جوان���مرد با بیان 
اینکه مدلی که شرکت فولاد برای حفظ سلامت 
کارکنان به کار گرفته اس��ت، در س��طح جهانی 
ارزش ارائه و گزارش دارد و بسیار خرسندکننده 
اس��ت، افزود: م��ا در دانش��گاه علوم پزش��کی 
اصفهان آمادگی داریم ک��ه در کنار برنامه های 
پایه ای شرکت فولاد مبارکه برای حفظ سلامت 
نیروی انسانی خود، هر برنامه مکمل دیگری را 

با کمال میل انجام دهیم.
معاون تحقی�ق��ات و فناوری دانش��گاه علوم 
پزش��کی اصفهان در ادامه اف��زود: فولاد مبارکه 
از ابتدای شیوع ویروس کرونا در زمینه تعهد به 
مسئولیت های اجتماعی خود، به خوبی در کنار 
دانش��گاه علوم پزشکی و آماده خدمت رسانی به 

جامعه بوده است.
وی خاطرنشان کرد: شیوع بیماری کرونا تمام 
جهان را با مش��کل روبه رو کرده، اما به یقین در 
دل این تهدید فرصت هایی هم هس��ت، ازجمله 
این که در همین نشس��ت مش��اهده کردیم عزم 
صنع��ت و دانش��گاه ب��رای خدمت رس��انی ب��ه 
جامعه جزم تر ش��ده و این ۲نه��اد فصل تازه ای 
از همکاری و پژوهش را با هم آغاز کرده اند. وی 
اظه��ار امیدواری کرد با هم��کاری آحاد جامعه 
هرچه س��ریع تر بشر از ش��ر این ویروس رهایی 

یابد.
 در ادامه این نشست عباس اکبری محمدی، 
معاون نی��روی انس��انی و س��ازمان دهی فولاد 
مبارک��ه اصفهان هم اظهار کرد: از آغاز ش��یوع 
بیماری کرونا در کشور، فولاد مبارکه با تشکیل 
کمیت��ه بحران مقابله با کرونا، اقدامات متعدد و 

متنوعی را برنامه ریزی و اجرا کرد.
وی در تش��ریح این اقدام��ات گفت: اهم این 
فعالیت ها در ۴دس��ته خلاصه می شود: اقدامات 
بهداشتی که برای ضدعفونی کردن و گندزدایی 
انجام شده است؛ اقدامات مدیریتی که بر حفظ 
رون��د تولید ش��رکت با اولویت حفظ س��لامت 

کارکنان متمرکز بوده است.
 این اقدامات در واحدهای مختلف متناس��ب 
با ش��رایط کار به طری��ق گوناگون انجام گرفت. 
همچنین تغییراتی که در ساعت حضور و ورود 
و خ��روج کارکن��ان به ویژه در بخ��ش نیروهای 

س��تادی و محدودیت های مربوط��ه در طبخ و 
توزیع غذا انجام شد تا تماس های بین فردی به 
کمترین حد برس��د و بتوانیم به بالاترین سطح 
ارتقای سلامت دست یابیم. دسته دیگر اقدامات 
نیز مرب��وط به حوزه مس��ئولیت های اجتماعی 

شرکت است.
وی ب��ا تأکید ب��ر اینکه نیروی انس��انی فولاد 
مبارک��ه جزئ��ی از جامعه اس��ت، گف��ت: بدون 
تردید کارکنان ش��رکت قس��متی از زمان خود 
را با جامعه س��پری می کنند، از این رو مدیریت 
ش��رکت ب��ر این باور اس��ت که باید بخش��ی از 
فعالیت های ش��رکت در حوزه اقدامات مرتبط با 

جامعه باشد. 
این اقدامات کلان بوده و نتیجه آن این است 
که در همین شرایط نیز تولید شرکت با در نظر 

داشتن سلامت کارکنان استمرار داشته است.
معاون نیروی انس��انی و س��ازمان دهی فولاد 
مبارک��ه اصفهان با تأکید بر اینکه دائما وضعیت 
س��لامت کارکنان م��ورد پایش ق��رار می گیرد، 
خاطرنش��ان کرد: ب��ا توجه به اینک��ه در فولاد 
مبارکه بیش از ۱۴هزار نیرو مشغول فعالیت اند، 
خوش��بختانه موارد معدود نیز ب��ا پیگیری های 
بخش های درمانی شرکت به خوبی کنترل شده 

است.
اکبری محمدی خاطرنشان کرد: فعالیت های 

غربالگری وس��یعی در س��طح ش��رکت در حال 
انجام اس��ت و مرتب��ا کارکنان از نظر س��لامت 
و پارامتره��ای مرتب��ط با این وی��روس معاینه 

می شوند.
 در ادامه این نشست حسین مدرسی فر، مدیر 
بهداش��ت، ایمنی و محیط زیست فولاد مبارکه 
نیز اظهارکرد: از ۲ اسفند که فراگیر شدن کرونا 
در کش��ور مطرح ش��د، پس از تشکیل کارگروه 
مدیری��ت بح��ران کرونا و برگزاری جلس��ات با 
مدیریت ه��ای مربوطه، در گام اول، منابع علمی 
معتبری که می توانست در این زمینه به شرکت 
کم��ک کند مورد بررس��ی قرار گرف��ت. پس از 
آن تجمع��ات به عنوان مهم تری��ن عامل انتقال 
شناس��ایی و ت��لاش ش��د این عامل در س��طح 
شرکت به کمترین حدممکن کاهش یابد. توزیع 

غذای گرم نیز در شرکت ممنوع شد.
 در ادامه، منابع علمی معتبر و شیوه نامه های 
مکمل جم��ع آوری ش��د و درنهای��ت در زمان 
طلای��ی، اقدامات لازم انجام گرف��ت. به همین 
دلی��ل به لطف خداوند و ب��ا همکاری کارکنان، 
این ویروس نتوانس��ت ش��رکت را درگیر کند و 
می��زان تولید نیز به همان حالت قبل باقی ماند. 
تصمیم گیری ها و جلس��ات هر روز ادامه یافت. 
سرویس های بهداشتی و س��رویس های ایاب و 
ذه��اب به صورت روزانه ضدعفون��ی و ورودی ها 

ب��ا دوربین ه��ای ثابت حرارتی کنترل ش��د. در 
مرحل��ه بع��د که همه گی��ری کرون��ا در جامعه 
افزای��ش یاف��ت، در ش��یفت های کاری از جمله 
روزکار تغییراتی بنیادی ایجاد ش��د. در سامانه 
اتوماس��یون اداری شرکت سیستم خوداظهاری 
س��لامت تعبیه ش��د تا بهتر بتوانیم از وضعیت 

سلامت کارکنان باخبر باشیم. 
تست های غربالگری نیز تهیه شد، به نحوی که 
تاکنون غربالگری کارکنان شیفت انجام گرفته و 
این کار برای کارکنان روزکار نیز در دست اقدام 
اس��ت. یقینا تا شرایط ایمن به طور کامل برقرار 

نشود، از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم کرد.
مدرس��ی فر اظهارک��رد: تجربیات��ی که فولاد 
مبارک��ه در این زمینه به دس��ت آورد در انجمن 
فولادس��ازان جه��ان به عن��وان تجرب��ه موفق و 
اطلاعات قابل انتشار مطرح شد و مورد استقبال 
دنی��ا ق��رار گرف��ت و از طریق تلف��ن، ایمیل یا 
تماس در ش��بکه های اجتماعی مورد اس��تفاده 

قرار گرفت.
 در همین باره امیر س��امان روس��تایی، رئیس 
بخ��ش درمان فولاد مبارک��ه اصفهان نیز گفت: 
از ابت��دای ش��یوع بیم��اری کرون��ا در کش��ور 
طرح های زیادی در ش��رکت اجرا ش��د. یکی از 
بزرگ ترین و بی نظیرترین طرح های اجراش��ده 
در ف��ولاد مبارکه در ای��ن مدت طرح غربالگری 

اس��ت. افزون بر ۱۰هزار نفر در این طرح شرکت 
خواهن��د کرد و علاوه بر بیماریاب��ی کرونا، برای 
ایج��اد پرون��ده الکترونیک ب��ا دانش��گاه علوم 
پزش��کی اصفهان و بس��یاری از نهادهای علمی 

کشور نیز وارد مذاکره شده ایم.
وی با تأکید بر اینکه فولاد مبارکه نشان داده 
ک��ه همواره ه��ر تهدیدی را ب��ه فرصت تبدیل 
می کن��د اظهارکرد: مدیریت ارش��د س��ازمان و 
معاون��ت نیروی انس��انی ش��رکت در این موارد 
به خوب��ی کادر درم��ان ش��رکت را پش��تیبانی 
کرده اند و به شکرانه خداوند، به خوبی توانستیم 
این طرح را با تمام مش��کلاتی که وجود داشت 

اجرا کنیم.
روستایی در تش��ریح هدف غربالگری و ایجاد 
پرونده الکترونیک سلامت برای کارکنان افزود: 
هدف این طرح، ایجاد پرونده الکترونیک است، 
تا به این وسیله س��لامت کارکنان درحد کمال 
کنترل ش��ود و شرکت از این بابت دغدغه ای در 
حوزه درمان نداش��ته باشد. در شرایط کرونا نیز 
متوجه خواهیم ش��د که چه اف��رادی درگیر یا 

ناقل هستند. 
در ادام��ه به این افراد اطلاع داده می ش��ود و 
پس از آن، طرح هایی را که س��ازمان بهداش��ت 
جهانی و آموزش پزش��کی کشور از ما خواسته 

است درباره آنها اجرا می کنیم.
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روی خط خبر

شرکت تحقیقات انرژی گلوبال دیتا، پیش بینی کرده است 
که روند کاری پروژه های معدنی جهانی که به مرحله بعدی 
توس��عه رس��یده اند، در 3ماهه دوم ۲۰۲۰ به خاطر ش��یوع 

ویروس کرونا سرعت شان کندتر خواهد شد.
به گ��زارش اقتص��اد آنلاین، براس��اس گزارش��ات جدید 
ش��رکت تحقیقات انرژی گلوبال دیتا، روند کاری پروژه های 
معدن��ی جهان��ی که به مرحله بعدی توس��عه رس��یده اند از 
3.۸درص��د در 3ماهه پایانی س��ال ۲۰۱۹، به ۲.۸درصد در 
3ماهه ابتدایی س��ال ۲۰۲۰ کاهش یافته اس��ت و براساس 
گزارش��ات جدی��د پیش بین��ی می ش��ود در 3ماه��ه دوم 
 ۲۰۲۰ به خاطر ش��یوع وی��روس کرونا سرعت ش��ان کندتر 

خواهد شد.
این گزارش حاکی از آن اس��ت که با ورود کش��ورها به بن 
بس��ت کامل بر اثر وی��روس کرونا، ش��رکت های معدنکاری 

نیروی انس��انی خود را به حداقل رس��انده ت��ا به طور موقت 
فعالیت های توس��عه ای خود را به حال��ت تعلیق درآورند. در 
ادامه این گزارش آمده اس��ت، از ۱3 آوریل ۲۰۲۰، پیشرفت 
3۵ معدن در حال س��اخت در سطح جهان به دلیل قرنطینه 

ناش��ی از گس��ترش ویروس کرونا مختل ش��ده اس��ت. این 
پروژه ه��ا تقریبا ۹درصد از کل معادن در دس��ت س��اخت و 
حدود ۱۰.۵ درصد از کل ظرفیت اندازه گیری ش��ده به وسیله 

معدنROM را تشکیل می دهد.
ش��رکت آنگلو آمریکن، توس��عه معدن مس کوولاوکو که 
س��هم آن ۵.3 بیلی��ون دلار اس��ت را در پ��رو کاهش داده 
و کارگ��ران و پیمان��کاران را ب��ه دلی��ل قرنطینه ناش��ی از 

COVID-۱۹، از کار خارج کرده است.
این شرکت همچنین پروژه تازه پتاس خود را که به تازگی 
در انگلس��تان به  دست آورده است را به طور موقت از تاریخ 

۲۷مارس درانتظار شروع است.
این گزارش می افزاید، شرکت واله در کانادا در ابتدا معدن 
خلیج ویس��یس را به مدت 4هفته تحت مراقبت و نگهداری 
قرارداد اما همچنان توس��عه پروژه گس��ترش معدن و انتقال 

از معادن باز به معدن زیرزمینی را به تعویق انداخته است. 
 Teck ب��ه همی��ن ترتی��ب، کش��ور ش��یلی در مع��دن
Resources به دنبال اقدامات قرنطینه در این کش��ور، کار 
ساخت وس��از در فاز ۲ خود در کوئب��رادا بلانکا متوقف کرده 

است.
همچنین کار مطالعات امکان س��نجی به روز شده از پروژه 
مس و فلز روی پریس��کا در افریقای جنوبی از راه دور انجام 

می شود و سایت به طور موقت بسته است.
در پایان گزارش باجاج گفته است که از ۱۰ پروژه معدنی 
در 3ماهه پایانی سال ۲۰۱۹، حدود ۷۶ پروژه معدنی که در 

3 ماهه ابتدایی سال ۲۰۲۰ کاسته شده است. 
دارایی هایی که در حال س��اخت و توس��عه هستند، شامل 
پروژه مس ال پیلار در مکزیک، مس - ملیبدن مس زالدیوار 

در شیلی و سنگ آهن ستاره شمالی در استرالیا است.

معاون وزی��ر کار در س��طح ملی کنفدراس��یون کارگران 
مکزیک از دولت فدرال درخواس��ت کرده اس��ت تا معادن را 
در فهرس��ت مش��اغل و خدمات اساسی قرار دهد تا عملیات 

معدنکاری از ابتدای ماه مه، از سر گرفته شود.
به گزارش اقتصادآنلای��ن، خاویر ویلارئال معاون وزیر کار 
در سطح ملی کنفدراسیون کارگران مکزیک، از دولت فدرال 
درخواس��ت کرد تا معادن را در فهرست خدمات اساسی قرار 
دهد و عملی��ات معدنکاری از ابتدای ماه مه، از س��ر گرفته 

شود.
براس��اس ای��ن گ��زارش، بیش��تر فعالیت ه��ای اقتصادی 
مکزی��ک در اواخر ماه مارس به دلیل ش��یوع ویروس کرونا 
متوقف ش��د اما بخش های بهداش��ت و انرژی، صنعت نفت 
و خدم��ات عمومی از جمله تامین آب، مدیریت پس��ماند و 
ایمنی عمومی )به اس��تثناء فولاد، تولید کنندگان شیش��ه و 

س��یمان( به فعالیت های خ��ود ادامه م��ی داد. در ادامه این 
گزارش، معاون وزیر کار مکزیک اذعان کرده است که معدن 
م��واد اولیه صنایع را فراهم می کند و معتقد اس��ت که روند 
فعالیت های اس��تخراج و فرآوری م��واد معدنی و فلزات باید 

شروع شود.
 ای��ن گزارش می افزاید، فعالیت های معادن و کارخانه های 
فرآوری معادن با اقدامات ش��دیدتر بهداش��تی و ممنوعیت 
بازگش��ت افراد در گروه های پرخطر مانند افراد مسن یا زنان 

باردار، ممکن است از سر گرفته شود. 
معاون وزی��ر کار در س��طح ملی کنفدراس��یون کارگران 
مکزی��ک در گفت وگو با روزنامه ال یونیورس��ال اظهار کرد: 
عملی��ات معدنکاری احترام بس��یار زیادی ب��ه پروتکل های 
ایمن��ی می گذارد و ب��ه مردم این اطمین��ان را می دهند که 
فاصله جسمی بین کارگران وجود داشته و همه از تجهیزات 

محافظ ش��خصی اس��تفاده می کنند. براس��اس این گزارش، 
معاون وزیر کار در سطح ملی کنفدراسیون کارگران مکزیک 
نخس��تین کسی نیس��ت که موضوع را به خط مقدم رسانده 

است.
 در اوای��ل ماه آوری��ل نیز رهبران صنع��ت تلاش خود را 

برای ممانعت از تعطیلی موقت فعالیت های غیرضروری آغاز 
کردن��د و معتقدند ب��ه دلیل اهمیت مع��دن در زنجیره های 
تامین مالی و رفاه جوامع باید فعالیت های معدن ادامه یابد.

 در پایان لازم به ذکر اس��ت که کشور مکزیک بزرگ ترین 
تولید کننده نقره در جهان اس��ت و نزدی��ک به ۲3درصد از 

عرضه جهانی را در اختیار دارد.
 در س��ال ۲۰۱۹، ای��ن کش��ور ۲۰۰ میلی��ون اونس نقره 
تولید کرده اس��ت که این میزان در س��ال گذشته )۲۰۱۸(، 

۱۹۶.۶میلیون اونس در سال ۲۰۱۸ بوده است. 
همچنین معادن اصلی مس و روی در این گروه وجود دارد 
اس��ت که از سوی گروه مکزیکو و مس جنوبی اداره می شود 
و مقدار قابل توجه��ی از طلا را تولید می کند. همچنین باید 
گفت: حدود 4درصد از تولید ناخالص داخلی کشور بر عهده 

بخش معدن این کشور است.

کاهش روند کاری پروژه های معدنی در3 ماهه دوم

از سرگیری معدنکاری مکزیک از ماه مه

 گروه معدن: 
بدون تردید انتشار خبر داروی موثر در درمان 
و توق��ف کرونا در همه بازارهای جهانی از جمله 
بازاره��ای س��هامی در ۲روز گذش��ته تاثیرگذار 
بوده اس��ت. داروی Remdesivir که به تازگی 
از سوی پزش��کان موثر در درمان ویروس کرونا 
معرف��ی ش��د، تحولات��ی را در بازاره��ا بر جای 

گذاشت.
به گزارش اقتصاد آنلاین، با انتش��ار داده های 
مربوط به نخس��تین سقوط اقتصادی چین پس 
از 3ده��ه، بازارها با تکانه های س��نگینی روبه رو 
شدند. خبرها حاکی از آن بود که رشد اقتصادی 
چین در 3ماهه نخس��ت س��ال ۲۰۲۰ نسبت به 
مدت مش��ابه س��ال گذش��ته ۶.۸ درصد کاهش 
داش��ته اتفاقی که در 3۰س��ال گذشته مشابهی 
نداش��ته اس��ت. اگرچه هنوز هم امید به بهبود 
اقتصادی در پایان سال وجود دارد و مسیر رشد 

طولانی است اما شیوع کرونا تا به اینجا هم تاثیر 
منفی اقتصادی خود را در کشورهای قدرتمند از 

لحاظ اقتصادی بر جای گذاشته است.
داده ه��ای اقتص��ادی و نظ��رات تحلیلگ��ران 
حاکی از آن اس��ت که پکن ب��ه زودی بار دیگر 
محرک ه��ای لازم را برای رش��د اقتصادی آینده 

به دست خواهد آورد. 
بر همین اساس هم قیمت مس پس از انتشار 
داده های مرتبط به تولید ناخالص داخلی چین، 
به بالاترین میزان یک ماهه دست یافت. چین به 
عنوان بزرگ تری��ن مصرف کننده مس جهان در 
واقع مقیاس خوبی ب��رای اندازه گیری و واکنش 
بازار به شمار می آید. بر این اساس قیمت مس با 
دستیابی به قیمت بیش از ۲.3۵دلار در هر پوند 
ب��ه بالاترین قیمت یک ماه��ه خود در طول روز 

گذشته رسید.
 ای��ن افزایش قیمت معادل ۷۷دلار در هر تن 

می ش��ود، قیمت این فلز گرانبها را در هر تن به 
۵هزار و ۱۷۶دلار در هر تن رس��اند. قیمت مس 
ک��ه ذاتا با وضعی��ت اقتصادی چی��ن در ارتباط 
است، همچنان بر بازگشت خسارت های ناگهانی 
متحمل شده در اوایل سال جاری با شیوع کرونا 
و تاثی��ر آن بر تولید ناخالص داخلی این کش��ور 

اصرار دارد.
چی��ن در آخرین روزهای هفته گذش��ته خبر 
از یک رکود شدید 3ماهه در آمارهای اقتصادی 
خود داد، رکودی که بیش از آنچه انتظار می رفت 
خود را نمایان کرد. سهام بازارهای چین با توجه 
به انتش��ار ای��ن داده ها کمی عقب نشس��ت اما 
تحلیل گ��ران معتقدند بازاره��ا هنوز هم فرصت 
کافی ب��رای پیش ر وی و رش��د در اختیار دارند. 
به این مفهوم ک��ه بدترین وضعیت ممکن برای 
چین اتف��اق افتاده و اکنون رون��د بهبودی آغاز 

شده است.

گفتنی اس��ت انتش��ار گزارش های پیش بینی 
صندوق بین المللی پول و اس��تاندارد چارترد در 
رابطه ب��ا وضعیت اقتصادی س��ال های ۲۰۲۰ و 
۲۰۲۱ در بهبود س��ریع اقتصادی هم بر بازارها 
تاثیر چشمگیری داشته است. این پیش بینی های 
خوش بینانه همچنان در افزایش عملکرد قیمت 
مس تاثیرگذار ب��وده و س��رمایه گذاران امیدوار 
هستند که بهبود اقتصادی با سرعت بیشتر و از 

هم اکنون از آغاز شده باشد.
در همین حال س��هام های اروپایی نیز واکنش 
مثبتی به انتش��ار این خبر نشان دادند. بر همین 
مبنا از ابتدای روز جمعه معاملات صعودی آغاز 
ش��د؛ امید به بازیابی و بهبودی هر چه سریع تر 
آمارهای اقتصادی در کش��ورهای دنیا با انتش��ار 
این خبر افزایش یافت. در شرایطی که بازار یک 
هفته بس��یار ناپایدار را به پایان رسانده و قیمت 
نفت به صورت نس��بی جابه جا شده است به نظر 

می رسد همه مس��ائل برای ادامه مسیر صعودی 
آماده باشد.

انتشار س��ریع اخبار دارو و به دنبال آن تکرار 
نام ش��رکت گیلیاد س��ازنده ای��ن دارو بلافاصله 
بر س��هام این ش��رکت اثر گذاش��ت. رشد سهام 
این ش��رکت در روز جمع��ه ۲رقمی )۱۶درصد( 
بوده اس��ت. گزارش های منتشر ش��ده در مورد 
داروی تولی��د این ش��رکت بیانگر آن اس��ت که 
روند کنونی بس��یار دلگرم کننده اس��ت. در واقع 
داده های اولیه منتش��ر شده نتیجه یک آزمایش 
بالینی روی ۱۲۵بیمار در دانشگاه شیکاگو است 
ک��ه از این دارو اس��تفاده ک��رده و در طول یک 
هفته با بهبودی س��ریع مواجه شده و همه آنها 
زنده مانده اند. اگرچه تعدادی از صاحب نظران در 
این باره معتقدند یک هفته زمان بس��یار کوتاهی 
است که هنوز هم فضای زیادی برای نشان دادن 

خطا باقی می گذارد.

اصلاح قیمت  مس در شرایط شیوع کرونا
 آلومینیوم

 با رشد قیمت روبه رو شد
قیم��ت آلومینی��وم در LME روز دوش��نبه 
اول اردیبهشت، نس��بت به معاملات هفته قبل، 
یعنی دوش��نبه ۲۵ فروردی��ن، ۲3 دلار به ازای 
هر تن افزایش داش��ت؛ به گونه ای که از یک هزار 
و 4۲۸دلار و ۵۰ س��نت ب��ه ازای ه��ر ت��ن، به 
 یک ه��زار و 4۵۱ دلار و ۵۰ س��نت ب��ه ازای هر

 تن رسید.
ب��ه گ��زارش »کالاخب��ر«، قیم��ت آلومینیوم 
در ب��ورس فلزات لن��دن، روز اول اردیبهش��ت، 
نس��بت به آخرین معاملات انجام ش��ده )جمعه 
۲۹فروردی��ن(، 3۱دلار به ازای ه��ر تن، معادل 
۲.۱ درصد افت داش��ت؛ به گونه ای که در جمعه 
۲۹ فروردی��ن، آلومینیوم ی��ک هزار و 4۸۲ دلار 
و ۵۰ س��نت به ازای هر تن قیمت گذاری ش��د و 
قیمت آن به یک هزار و 4۵۱ دلار و ۵۰ سنت به 
ازای هر تن رسید. این کاهش قیمت در ۱۲ روز 

گذشته بی سابقه بوده است.
افزایش قیمت آلومینی��وم در جهان، همراه با 
روند افزایشی موجودی انبارهای آلومینیوم بوده 
اس��ت؛ به گونه ای که میانگی��ن موجودی انبارها 
از ی��ک میلیون و ۲۵3 هزار و ۹۷۵ تن در هفته 
گذش��ته به یک میلیون و 3۰۰ هزار و ۹۵۰ تن 

در هفته اخیر رسیده است.

دلگرمی تولید کنندگان 
کامودیتی

بررس��ی ها نش��ان می دهد که در شاخص های 
کلان اقتصادی چین، فاکتورهای رش��د مشاهده 
می شود و به نظر می رس��د چین از پیک بحران 
کرونا عبور کرده باش��د که این موضوع می تواند 
عامل دلگرمی س��رمایه گذاران و تولیدکنندگان 

کامودیتی در دنیا باشد.
به گزارش »کالاخب��ر«، اقتصاد چین در 3ماه 
اول ۲۰۲۰ رشد منفی اقتصادی ۶.۸- داشته که 
بدترین عملکرد تاریخ این کشور )از زمان تعریف 

شاخص GDP سال ۱۹۹۲( است.
وضعی��ت س��رمایه گذاری در ماه م��ارس نیز 
همچنان کاهشی بوده و شاخص کالاهای خرده 
فروش��ی به مشتریان نهایی )RetailSales( نیز 

افت داشته است.
در این میان اما روزنه های رشد دوباره تولید در 
شاخص ها مشاهده می ش��ود. در بازار کامودیتی 
ب��ا وجود عملکرد بدت��ر از انتظ��ار اقتصاد چین 
در 3ماه اول سال جاری، نش��انه های بهبود قابل 
مش��اهده اس��ت. ش��اخص PMI این کشور در 
ماه گذش��ته به بالای مرز ۵۰ رس��یده که نشان 
 GDP از راه اندازی دوباره تولید بوده و می تواند
را با خود بالا بکش��د. به علاوه ن��رخ بیکاری نیز 
از ۶.۲درصد به ۵.۹درصد کاهش یافته و فروش 

خودرو نیز 4۰۰درصد رشد ماهانه داشته است.
با این تفاس��یر به نظر می رس��د چین از پیک 
بحران کرونا عبور کرده باش��د ک��ه این موضوع 
و  س��رمایه گذاران  دلگرم��ی  عام��ل  می توان��د 

تولیدکنندگان کامودیتی در دنیا باشد.

 بازار قراضه ترکیه
 فعلا در ثبات

قیمت قراضه وارداتی در ترکیه در ثبات است 
و آخرین بار قراضه سنگین کلاس ۱ و ۲ خلوص 
۲۰-۸۰ حدود ۲۵۷ دلار هر تن س��ی اف آر ثبت 

شد. چند معامله نهایی شد.
به گزارش ف��ولاد ایران، ی��ک محموله قراضه 
س��نگین ۲۰-۸۰ امری��کا در ۲۵۶.۵۰ و قراض��ه 
خرد شده در ۲۶۱.۵۰ دلار هر تن سی اف آر ثبت 
ش��د. در معامله دیگری قراضه س��نگین ۲۵۶ و 
خرد شده ۲۶۱ دلار هر تن سی اف آر بود. قراضه 
سنگین حوزه دریای بالتیک نیز ۲۵۵ دلار هر تن 

سی اف آر ترکیه معامله شد.
فعالان ب��ازار تردید داش��تند روزه��ای آینده 
قیمت بالاتری مورد قبول بازار واقع شود ولی به 
نظر آنها افت قیمت بعید است. برای آنکه ترک ها 
بتوانن��د در این قیمت ها دوباره خرید کنند لازم 
اس��ت این هفته فروش خوب��ی برای محصولات 

نهایی خود داشته باشند.

درحالی که ارزش دلار تقویت ش��ده، قیمت طلا که در 
جلس��ه قبل تا یک درص��د افزایش یافته بود، روزگذش��ته 
ش��اهد کاهش ب��ود هرچن��د وضعیت ش��کننده بازارهای 
بورس س��بب ش��د تا افت قیمت فلز زرد محدود باشد. به 
گزارش »کالاخبر« به نقل از رویترز، براساس این گزارش، 
قیمت هر اونس طلا روزگذش��ته ب��ا ۰.۲درصد کاهش به 
۱۶۸۹دلار و 4۵س��نت رسید. منفی شدن قیمت نفت خام 
امریکا س��بب افزایش اشتها برای س��رمایه گذاری در بازار 

طلا شده است. قیمت طلا در بازار امریکا هم روزگذشته با 
۰.4درصد افت به ۱۷۰4دلار و ۶۰ سنت رسید. ارزش دلار 
در برابر ارزهای رقیب روزگذشته ۰.۱درصد رشد داشت و 
موجب گران تر ش��دن طلا برای سرمایه گذارانی شد که با 
ارزهای غیردلاری خرید می کنند. ارزش سهام در بازارهای 
آس��یایی نیز روزگذش��ته از روند نزولی چندی پیش بازار 
وال اس��تریت تبعی��ت کرد که پس از منفی ش��دن قیمت 
نفت خ��ام امریکا رخ داده بود. در حالی که س��نای امریکا 

قرار است در نشست روز سه شنبه خود طرح 4۵۰میلیارد 
دلاری کمک به کسب و کارهای کوچک و بیمارستان های 
آسیب دیده از بحران کرونا را به رای بگذارد، کنگره یک قدم 
به نهایی شدن این بسته مالی نزدیک تر شده است. بحث ها 
و کش��مکش ها برسر محدودیت های اجتماعی برای مقابله 
با کرونا د در امریکا بالا گرفت و معترضان مقررات قرنطینه 
اجب��اری را »اس��تبداد« توصی��ف کردن��د. در عین حال 
کارکنان بخش درمان و کارشناسان سلامت هشدار دادند 

که لغو محدودیت ها موجب بروز فاجعه ای بزرگ تر خواهد 
ش��د. براس��اس تحقیقی که داچ بانک انج��ام داده، بازارها 
امید چندانی به بازگش��ت اقتصاد امریکا و اروپا به وضعیت 
عادی قبل از فرارسیدن فصل تابستان ندارند. رئیس بانک 
مرکزی انگلیس ه��م گفت، پس از کاهش محدودیت های 
قرنطینه ای از س��وی دولت، اقتصاد این کش��ور به کندی 
رون��د ترمیمی خود را آغاز خواهد کرد زیرا مردم همچنان 
نگران تبعات از سرگیری روال عادی زندگی خواهند بود.

براساس اعلام رویترز؛
روند فلز زرد نزولی شد
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تعیینهدفدرواگذاریایمیدرو

و  گس��ترش  س��ازمان 
نوسازی صنایع ایران )ایدرو( 
و س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، نقش توس��عه ای 
در صنعت، مع��دن و صنایع 
وابس��ته ب��ه آنه��ا، برعه��ده 

دارند. ایدرو در س��ال هایی که اقتصاد ایران نیازمند توس��عه صنعتی بود با رویکرد 
تمرکزبخش��ی بر توس��عه صنعتی با همت دکتر رضا نیازمند تاسیس شد. تجربه 
استفاده از چنین سازمان هایی در بسیاری از کشورها همچون کره و ژاپن، وجود 
دارد. تک��رار ای��ن تجرب��ه در ایران نیز موفقیت آمیز ب��ود و نتایج مثبتی به همراه 
داش��ت، تا جایی ک��ه باید اذعان کرد زیرس��اخت های قابل توجه صنعتی در بازه 
زمانی بین سال های 134۰ تا 13۵3، ایجاد شد. به علاوه آنکه کشور در حوزه های 

مختلف صنعتی توانمند شد.
 این روند رو به توس��عه پس از انقلاب ۵7 ایران با فرازونش��یب هایی همراه بود 
اما همچنان تداوم پیدا کرد. در ادامه س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی نیز با اتکا به ظرفیت های چش��مگیر معدنی کش��ور و صنایع وابسته به آن 

تشکیل شد و فعالیت خود را آغاز کرد. 
حال دولت تصمیم به واگذاری سهام این سازمان ها در بازار سرمایه گرفته است. 
در چنین شرایطی این سوال مطرح می شود که هدف از این واگذاری ها چیست؟
 از شواهد امر اینطور به نظر می رسد که تامین مالی هدف اصلی و نخست در این 
واگذاری ها است. البته در چنین شرایطی باید اذعان کرد استفاده از بازار سرمایه 
بهترین روش برای این واگذاری به ش��مار می رود، چراکه هیچ راهی ش��فاف تر از 

بازار سرمایه وجود ندارد. 
همچنین باید خاطرنش��ان کرد عرضه س��هام این سازمان ها در تالار شیشه ای، 
نسبت به سایر روش هایی که تاکنون در اقتصاد کشور برای تامین مالی استفاده 
شده، شفافیت بیشتری دارد. به علاوه آنکه در مقایسه با سایر واگذاری هایی که با 
هدف خصوصی س��ازی انجام شده، مثبت تر به نظر می رسد. اما همچنان سوالات 

اساسی در این زمینه وجود دارد که باید به آنها پاسخ داده شود.
 نخس��ت آنک��ه آیا این واگ��ذاری به تغییر در هیات مدیره ش��رکت ها نیز منجر 
می ش��ود ی��ا خیر؟ چراکه تغیی��ر در اعضای هیات مدیره می توان��د زمینه را برای 

تغییرات عمده تر فراهم کند.
 البته آنطور که پیداست، دولت علاقه مند به واگذاری بیش از ۵1 درصد سهام 
این س��ازمان ها نیس��ت. درواقع قصد دارد حاکمیت این مجموعه ها را در اختیار 

خودش نگه دارد. 
یعن��ی تنه��ا از منظ��ر تامین مالی به واگ��ذاری این س��ازمان ها فکر می کند و 
قصدی برای از دس��ت دادن مدیریت آنها ندارد. در چنین ش��رایطی این پرسش 
مطرح می ش��ود که آیا اقدام یادش��ده درنهایت می تواند زمینه بهبود عملکرد این 

سازمان ها را فراهم آورد یا خیر؟
 درواقع اگر این اقدام تنها به تقس��یم س��ود میان سهامداران خلاصه شود و این 
افراد نتوانند اثرگذاری بر مجموعه داش��ته باش��ند، متاسفانه باید اذعان کنیم به 
هدف اصلی اس��تفاده از بازار سرمایه نرس��یده ایم. در ادامه باید تاکید کرد برخی 
باتوجه به ماهیت توس��عه ای 2س��ازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران و توسعه 

و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران از واگذاری آنها ابراز نگرانی می کنند. 
گویی این واگذاری می تواند زمینه دور ش��دن 2نهاد یادش��ده از مس��یر اصلی 

خود را فراهم کند.
 اغلب نیز باتوجه به ماهیت س��ودآوری بازار س��رمایه این دل نگرانی را مطرح 
می کنند که با تبدیل شدن این دو سازمان به شرکت های سهامی عام، فعالیت های 
توسعه ای که اغلب دیربازده هستند، از اولویت فعالیت کنار گذاشته می شوند. اما 
این نگاه چندان درست نیست؛ باید تاکید کرد افرادی که در بازار سرمایه فعالیت 
می کنند تنها به دنبال کسب سود و منافع کوتاه مدت نیستند؛ کما اینکه در بازار 
س��رمایه هلدینگ های سرمایه گذاری چندرشته ای نیز حضور دارند که رویکردی 

بلندمدت را دنبال می کنند؛ بنابراین جای نگرانی در این زمینه وجود ندارد.

ابلاغاساسنامهصندوقهای
سرمایهگذاریقابلمعاملهغیرفعال

صندوق ه��ای  اساس��نامه 
سرمایه گذاری قابل معامله با مدیریت 
غیرفعال، موضوع جزو )2( بند )الف( 
تبصره)2( قانون بودجه س��ال13۹۹ 
کل  کشور برای اجرا به وزارت اقتصاد 

ابلاغ شد.
ب��ه گزارش پایگاه اطلاع رس��انی دفتر هیات دولت، هیات وزیران در جلس��ه 
2۰فروردین 13۹۹ به اس��تناد جزء)2( بند)الف( تبص��ره)2( ماده واحده قانون 
بودجه سال13۹۹ کل کشور، اساسنامه نمونه صندوق های سرمایه گذاری قابل 

معامله با مدیریت غیرفعال را تصویب کرد.
هدف از تش��کیل صندوق، جمع آوری وجوه از سرمایه گذاران و اختصاص آنها 
به خرید یک س��بد مش��خص از س��هام متعلق به مطابق موارد اعلام ش��ده در 

امیدنامه صندوق و نگهداری دارایی ها در طول فعالیت صندوق است.
موضوع فعالیت صندوق، مدیریت و نگهداری دارایی های اوراق بهادار صندوق 
و دریافت سودهای تقسیمی سهام موجود در سبد دارایی های صندوق در طول 
فعالیت آن است. جزییات دارایی های صندوق در امیدنامه یاد شده است. موضوع 

فعالیت فرعی آن بازارگردانی واحدهای سرمایه گذاری همان صندوق است.

یادداشت

خبر

آسیب »ایمیدرو« با جدایی از دولت

عضو هیات مدیره کانون کارگزاران: 
درآمدهای کلان بورس صرف زیرساخت ها می شود! 

رشد ۳۸ درصدی درآمد فروش »فخوز«

»روزگارمعدن«  نقاط ضعف واگذاری سهام»ایمیدرو« در بورس را  بررسی کرد

پیمان مولوی
اقتصاددان

 گروه معدن: 
چن��دی پی��ش رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی از 
واگ��ذاری ۵ هلدین��گ دولت��ی در بازار س��رمایه خبر 
داد. علیرض��ا صالح، حس��ن چنین واگ��ذاری را از بین 
نرفتن زنجی��ره ارزش میان ش��رکت های زیرمجموعه 
س��ازمان مورد نظر عنوان کرد؛ به علاوه آنکه شرکت ها 
مکل��ف هس��تند اطلاعات خ��ود را به طور ش��فاف در 
س��امانه کدال درج کنند. در میان شرکت هایی که در 
فهرس��ت واگذاری قرار دارند، نام 2 سازمان توسعه ای 
ایمیدرو و ایدرو نیز به چش��م می خورد. رئیس سازمان 
خصوصی س��ازی درباره واگذاری 2س��ازمان یادش��ده 
خاطرنشان کرد: موافقت وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ب��رای این واگ��ذاری دریافت ش��ده و در انتظار اجازه 
هیات وزیران هستیم. این واگذاری مخالف و موافقانی 
دارد. موافقان واگذاری ایمیدرو در بازار سرمایه اعتقاد 
دارند فروش سهام این س��ازمان ها در بورس، دولت را 
در تامین کس��ری بودجه ی��اری می کند و امروز همان 
روز مبادایی است که باید از این سرمایه ها بهره گرفت؛ 
اما مخالفان طرح یادشده تاکید دارند که واگذاری این 
سازمان ها در بورس با اهداف اولیه تشکیل یک سازمان 

توسعه ای مغایرت دارد.
تصمیمی نابخردانه �

مهدی کرباسیان، رئیس پیشین 
سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
در گفت وگو ب��ا »روزگارمعدن« 
درباره واگذاری ایمیدرو در بازار 
س��رمایه گف��ت: در بس��یاری از 
کشورهای پیشرفته سازمان های توسعه ای وجود دارند. 
تجربه اس��تفاده از چنین س��ازمان هایی در کشورهایی 
چون ژاپن، مالزی، ایرلن��د، ایتالیا، افریقای جنوبی و... 
وجود دارد. این دس��ت نهاده��ا با عناوین مختلف و در 
مق��ام ب��ازوی دول��ت در زمینه توس��عه کش��ور و در 
حوزه های مختلفی چون فناوری های نوین و پروژه های 
زیربنایی فعالیت می کنند. حال گویی مس��ئولان قصد 
دارند خلاف مسیری که دنیا آن را پیموده، گام بردارند. 
بدون تردید این اقدام ضرر غیر قابل جبرانی را به آینده 

توسعه کشور وارد می کند.
کرباس��یان با اش��اره به ظرفیت های ویژه کش��ور در 
بخش معدن و صنایع وابس��ته به آن تاکید کرد: همین 
ظرفیت ها زمینه ساز ایجاد س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی در کشور شده است. ظرفیت های 
معدنی ایران به اندازه ای هستند که کشور ما در جایگاه 
دهم دنیا از منظر ذخایر معدنی قرار دارد. بدون تردید 
چنانچه حجم سرمایه گذاری در فعالیت های اکتشافی 
کش��ور افزایش یابد، این امکان وجود دارد که حتی در 
رتبه ه��ای بالاتری از منظر ذخای��ر معدنی قرار گیریم. 
کرباس��یان افزود: خوشبختانه در چند سال اخیر توجه 
به ظرفیت های معدنی و صنایع معدنی افزایش یافته و 
درنتیجه شاهد موفقیت های چشمگیری در این حوزه 
هستیم؛ تا جایی که محصولات معدن و صنایع معدنی، 
سهم 22 درصدی از صادرات غیرنفتی کشور را به خود 
اختصاص داده اس��ت. این رقم صادرات در مقایس��ه با 
1۰ سال گذشته رش��د چشمگیری را نشان می دهد و 
باید تاکید کرد که ما اکنون در ابتدای مسیر هستیم. او 
خاطرنشان کرد: سازمانی همچون ایمیدرو نقش بسیار 
مه��م و اثرگذاری در توس��عه معدن و صنایع وابس��ته 
به آن برعهده دارد. وابس��تگی این س��ازمان به دولت، 
قدرت ریس��ک پذیری این مجموعه را افزایش می دهد 

و فعالی��ت آن را در حوزه هایی چون فناوری های نوین 
و اکتشاف، تس��هیل می کند. کرباس��یان افزود: دولت 
در ش��رایط کنون��ی با چال��ش کمبود بودج��ه روبه رو 
است. افت ش��دید قیمت نفت در بازارهای بین المللی، 
کاهش قابل توجه میزان صادرات نفتی کش��ور به دلیل 
تحریم ه��ای بین الملل��ی، کاهش درآمده��ای مالیاتی 
پیش بینی شده و وصول نشدن حقوق گمرکی به دلیل 
کاهش واردات، دولتم��ردان را با چالش های متعددی 
روبه رو کرده اس��ت. در عین حال ام��کان دریافت وام 
و تس��هیلات از صندوق بین المللی پول و بانک جهانی 
نیز وجود ندارد. هزینه های متعددی نیز به دولت پس 
از شیوع ویروس کرونا تحمیل شده و در همین زمینه 
باید اقدامات حمایتی از اقشار ضعیف، اجرایی شود. در 
چنین ش��رایطی دولت برای تامین نقدینگی به منابع 
جدید مالی روی آورده است. فروش سریع اموال دولتی 
و س��هام ش��رکت ها و س��ازمان ها یکی از این اقدامات 
است؛ در نتیجه از یک  سو هدف خصوصی سازی به طور 
ش��فاف محقق و از س��وی دیگر درآمده��ای موردنظر 
دولت تامین می ش��ود. اما در همی��ن حال دولتمردان 
باید توجه کنن��د که همواره بزرگ تری��ن چالش ها به 
پایان می رس��ند؛ کما اینکه جنگ جهان��ی اول و دوم 
و همچنین جنگ ایران و عراق به پایان رس��ید. بحران 
کرونا نیز تمام می شود و کشور دوباره روی ریل توسعه 
قرار می گیرد، اما این دس��ت تصمیمات غیرکارشناسی 
و عجولانه، لطمات جدی و جبران ناپذیری را به توسعه 
کشور وارد می کند. رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو 
تاکی��د کرد: با وجود تمام چالش های پیش  روی دولت، 
واگذاری ایمیدرو اقدامی عاقلانه به نظر نمی رسد. گویی 
دولت قصد دارد سرنا را از سر گشاد آن بنوازد. سازمان 
ایمیدرو نقش بسزایی در تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی 
دارد. رهب��ر معظم انقلاب و رئیس جمه��وری بارها در 
ط��ول س��ال های گذش��ته از اقتصاد مقاومتی س��خن 
گفت��ه و تاکید کرده اند که معادن و صنایع وابس��ته به 
آنها نقش بس��زایی در تحقق اه��داف اقتصاد مقاومتی 
دارند؛ بنابراین انتظار نمی رود دولت بازوی اصلی خود 
در تحق��ق اهداف بخش معدن را به ش��رکت س��هامی 

عام، تبدی��ل کند. کما اینکه با جدا ش��دن ایمیدرو از 
دولت، این مجموعه از منظر ش��فافیت آسیب می بیند. 
نظارت دولتی از آن برداش��ته می شود و همچون سایر 
شرکت های خصولتی که بس��یاری از آنها از نظر فساد 
ش��بهه برانگیز هس��تند، سلامت س��ازمان دچار شبهه 
خواهد ش��د. به علاوه آنکه س��ازمان ایمیدرو نیز ناچار 
خواهد بود پروژه های توس��عه ای و زیرساختی خود را 
کنار بگذارد و به س��مت پروژه ه��ای کوتاه مدت برود، 
چراکه برای س��هامداران بورسی، سودآوری و بازگشت 

سرمایه در کوتاه مدت در اولویت قرار دارد.
کرباس��یان افزود: باید تاکید کرد س��رمایه گذاری در 
اکتش��اف جزو پروژه های بلندمدت به ش��مار می رود. 
برخ��ی از این پروژه ها همچون اکتش��اف در اعماق به 
فناوری ه��ای نوین نیاز دارند. این دس��ت فعالیت ها از 
یک س��و هزینه زیادی دارند و از س��وی دیگر، ریسک 
آنها به ش��دت بالاس��ت؛ درنتیجه امکان دارد س��رمایه 
در بلندمدت بازگردد یا حتی هیچ بازگش��ت هزینه ای 

نداشته باشد.
رئیس پیش��ین هیات عامل ایمیدرو درباره عملکرد 
اقتصادی سازمان ها پس از واگذاری به بخش خصوصی 
گفت: انتظ��ار می رود دولت برای جبران کاهش درآمد 
خ��ود، اقدامی اش��تباه را انجام ندهد. متاس��فانه ما در 
سال های گذشته نیز تجربه چنین تصمیمات نابخردانه 
و عجولانه را داش��ته ایم و آس��یب آن به اقتصاد کشور 
همچنان مش��اهده می ش��ود؛ بنابراین انتظ��ار می رود 
دولت ای��ن اقدام را متوقف و در ای��ن تصمیم بازبینی 
کند. بدیهی است که اگر دولت قصد واگذاری و کسب 
درآمد دارد می تواند س��ازمان های تحت نظارت خود را 
مکلف کند که شرکت های زیرمجموعه خود را در مدت 

چند ماه وارد بورس کنند.
روز مبادا برای واگذاری فرا رسید �

آلب��رت بغزی��ان، کارش��ناس اقتص��اد در گفت وگو با  
»روزگارمعدن« واگذاری بخش��ی از س��هام س��ازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدن��ی ایران در 
ب��ازار ب��ورس را مثبت ارزیابی کرد و گف��ت: این اقدام 
با دو هدف انجام می ش��ود. تعمیق بازار سرمایه را باید 

نخستین هدفی دانس��ت که درپی واگذاری سهام این 
شرکت ها محقق می شود. درحال حاضر شرکت هایی با 
عملکرد قابل قبول در لیست واگذاری ها قرار گرفته اند. 
این شرکت ها می توانند نقدینگی بالایی را جذب کنند. 
به علاوه آنکه باتوجه به گستردگی واگذاری ها و ماهیت 
هلدینگی آنها هیجانی که به طور معمول برای عرضه ها 
ایجاد می ش��ود از می��ان می رود و ح��ق انتخاب افراد 
بیشتر می ش��ود. خطری نیز برای ریزش سایر سهم ها 

به وجود نخواهد آمد.
بغزی��ان تاکید کرد: در این میان 
برخ��ی از ب��زرگ ش��دن ب��ازار 
س��رمایه ای��ران اب��راز نگران��ی 
می کنند؛ این در حالی است که 
ارزش کل بازار سرمایه ما با نرخ 
فعلی دلار حدود یک سوم ارزش 
یک ش��رکت بزرگ بین المللی همچون مایکروس��افت 
است؛ بنابراین ما نگرانی برای ریزش بازار سهام نداریم؛ 
مگ��ر اینکه حقوقی ها این ب��ازار را تخریب کنند که در 
بلندمدت به ضرر آنها خواهد بود. این اقتصاددان افزود: 
واگذاری سهام ایمیدرو در بازار سرمایه دست دولت را 
در تامین مالی باز می کند. در نتیجه دولت برای تامین 
کسری بودجه خود نیازی به استقراض و انتشار پول یا 
فروش اوراق قرضه نخواهد داش��ت. علاوه بر این دست 
دولت برای تزریق منابع مالی به اقتصاد باز خواهد شد 
و می ت��وان برخی چالش هایی همچون رکود و بیکاری 

ناشی از شیوع کرونا را برطرف کرد.
او گفت: س��ازمان ایمیدرو و سایر شرکت هایی که در 
لیست واگذاری قرار گرفته اند، گلچینی از سازمان های 
تحت اختیار دولت هس��تند. امروز همان روز مبادایی 
اس��ت که دولت چنین س��ازمان هایی را برای آن نگه 
داش��ته بود. به ع��لاوه آنکه دولت می تواند این س��هام 
را به گون��ه ای واگذار کن��د که مدیری��ت آن همچنان 
در اختیار خودش باقی بمان��د؛ یعنی همچنان اهداف 
نظارت حاکمیتی خود را حفظ کند. البته احتمال دارد 
مقاومت هایی در مقابل واگذاری انجام شود اما باید این 

فرآیند را به طور کلی نگاه کنیم، نه جزئی.

ش��رکت فولاد خوزس��تان گزارش فعالیت یک ماهه 
منتهی به 2۹ اس��فند ۹8 خود را همراه با آمار تولید، 
فروش و درآمد فروش این مجموعه در 2دوره عملکرد 
همچون اس��فند ۹8 و نیز از ابتدای س��ال مالی ۹8 تا 

پایان اسفند منتشر کرده است. 
به گزارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان ، بررسی 
عملکرد این مجموعه فولادی در اسفند ۹8 و مقایسه 
آن با دوره مش��ابه سال ۹7 رشد درآمد فروش شرکت 

به میزان 38 درصد را نشان می دهد. 
علاوه بر این، درآمد فروش شرکت در دوره عملکرد 
از ابتدای سال مالی ۹8 تا پایان اسفند نسبت به دوره 
مشابه سال مالی ۹7 نیز روند رو به رشدی را پشت سر 
گذاش��ته است و در این مدت 4۰ درصد افزایش را به 

ثبت رسانده است.
 بر اس��اس این گزارش، ش��رکت فولاد خوزس��تان 
تولید کننده محصولاتی همچون اسلب، ورق و نیز بلوم 
و بیلت داخلی و صادراتی اس��ت که در دوره یک ماهه 

منتهی به اسفند ۹8 حدود 73۹ هزار و ۵۶۰ تن انواع 
محصول تولید کرده است و تعداد 434 هزار و 131تن 

از تولیداتش را به مشتریان عرضه کرده است. 
درآمد فروش »فخوزم در اسفند ۹8 نسبت به دوره 
مش��ابه سال ۹7 با ثبت رشد 38 درصدی همراه شده 
اس��ت و از مبلغ 12 ه��زار و 7۵3 میلیارد ریال به 17 

هزار و ۶34میلیارد ریال رسیده است.
 بررس��ی مبلغ و ن��رخ فروش محص��ولات تولیدی 
شرکت فولاد خوزستان در آخرین ماه از سال گذشته 
بیانگ��ر این اس��ت که همچ��ون ماه های قب��ل از آن 

محصول بلوم و بیلت صادراتی بیشترین درآمد فروش 
 و محصول ورق بالاترین نرخ فروش محصولات را رقم

 زده است. 
بر این اس��اس، عرضه تع��داد 11۹ هزار و 4۰2 تن 
از تولی��دات محصول بلوم و بیلت ب��ه نرخ ۵3میلیون 
و 331 ه��زار ریال به ازای هر ت��ن در بازار های هدف 
صادراتی درآمدی افزون بر ۶هزار و 3۶7 میلیارد ریال 

را برای شرکت به ارمغان آورده است.
 افزون بر آن، تعداد 2هزار و 1۰1 تن محصول ورق 
ب��ه قیمت حدود ۶1 میلیون ری��ال به ازای هر تن در 

بازار عرضه شده است.
همان طور که پیش��تر نیز به آن اشاره شد، روند رو 
به رشد درآمد فروش محصولات تولیدی شرکت فولاد 
خوزس��تان در دوره عملکرد از ابتدای سال مالی۹8 تا 
پایان اسفند در مقایس��ه با دوره مشابه سال مالی۹7 

نیز مشاهده می شود.
 ب��ه طوری که درآمد فروش ای��ن مجموعه با تجربه 

افزای��ش ح��دود 4۰ درص��دی از مبل��غ 113 هزار و 
131میلیارد ریال به بیش از 1۵8 هزار و 4۰7 میلیارد 

ریال ارتقا یافته است.
گفتنی اس��ت، »فخوز« از ابتدای س��ال مالی ۹8 تا 
پایان اس��فند بیش از ۹ هزار و ۵41 تن انواع محصول 
تولید کرده اس��ت و حدود 4هزار و 242 تن محصول 

فروخته است.
در پای��ان ای��ن گ��زارش می افزاید، ش��رکت فولاد 
خوزس��تان در عملکرد 12 ماهه منتهی به 2۹ اسفند 
ماه ۹8 بیشترین درآمد فروش را از محل عرضه بیش 
از یک میلی��ون و 43۶ هزار تن محصول بلوم و بیلت 
به قیمت 41 میلیون و ۹12 هزار ریال به ازای هر تن 
در بازارهای خارجی به ارزش ۶۰ هزار و 21۰ میلیارد 
ریال به  دس��ت آورده اس��ت و در ای��ن دوره عملکرد 
بالاترین ن��رخ فروش مبلغ ۵۵ میلی��ون و 233 هزار 
ریال به ازای هر تن محاسبه می شود که این قیمت به 

محصول ورق اختصاص دارد.

عض��و هیات مدی��ره کانون کارگ��زاران گفت: به نظر 
می رس��د بهترین فضا برای مص��رف نقدینگی بزرگ و 
درآمد های س��ازمان بورس »زیرساخت های IT« است 
ک��ه درحال حاض��ر بزرگ ترین ضعف بازار س��رمایه به 
ش��مار می رود. به گزارش بورس نی��وز، علیرضا تاجبر، 
اظهار کرد: تا سال گذش��ته کاهش جذابیت بازار های 
م��وازی ب��ورس باع��ث ورود نقدینگی قاب��ل قبولی از 
س��وی اشخاص حقیقی و حقوقی به بازار سرمایه شده 

بود. وی ادامه داد: در اتفاقات جدید، ش��اهد هس��تیم 
بیماری کرونا باعث ش��ده بسیاری از کسب و کار هایی 
که با پول های بالا کار می کردند امکان فعالیت نداشته 
باش��ند، از س��وی دیگر عواملی، چون مسئله گمرک، 
کاه��ش عملک��رد وارد کنن��دگان، عدم فعالی��ت بازار 
خ��ودرو و س��ایر کارخانه ها، کاهش س��ود بانکی، عدم 
جذابیت س��ایز بازار ها و همچنین حمایت محس��وس 
دول��ت به جذابیت بازار س��رمایه افزوده اس��ت. تاجبر 

تصریح کرد: ممکن اس��ت شرایط موقت به نظر برسد، 
اما در هر صورت ش��اهد ورود نقدینگی بسیار از سوی 

اصناف به بورس هستیم.
درآمد بورس صرف زیرساخت ها شود �

مدیرعام��ل کارگ��زاری تامین س��رمایه نوین درباره 
عملکرد بورس با حجم نقدینگی وارد شده، اظهار کرد: 
سازمان بورس همواره درآمد های قابل قبولی داشته و 
البته هزینه های س��ربار نیز متحمل شده، اما در زمینه 

توس��عه خود فعالیت های صورت داده، اما در اصل باید 
این وجوه صرف زیرساخت ش��ود. این کارشناس بازار 
سرمایه افزود: سامانه معاملات و سایر بخش های دیگر 
نیازمند رسیدگی است چراکه بخش آی تی یک بخش 
منفک ناپذیر بازار س��رمایه ای کارا به ش��مار می رود و 
هرگون��ه ضعف در این بخش، بازار را بار ریس��ک های 
زیادی روبه رو می سازد بنابراین نیاز به صرف هزینه در 
بخش منابع انسانی و خرید تجهیزات احساس می شود.
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